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प्रदेश सभा 
गण्डकी प्रदेश 

चौथो अधिवेशन 

(बाइसौँ बैठक) 
कारवाहीको सम्पूर्ण वववरर् 

धिध िः-२०७६/०३/१२ ग े, धबहान ११.०० बजे  

 

प्रदेश सभा, गण्डकी प्रदेशको दोस्रो अधिवेशनको आजको बैठकको कारवाही 
िाननीय सभािखु श्री नेत्रनाथ अधिकारीज्यूको अध्यक्ष ािा ववहान ११ बजेर २७ 
धिनेटिा प्रारम्भ भयो। 
 

िाननीय सभािखुज्यू 

िाननीय सदस्यहरु, आजको बैठकको कारबाही प्रारम्भ हनु्छ । 

िाननीय सदस्यहरु, सबणप्रथि, िाननीय आधथणक िाधिला  था योजनािन्त्री श्री 
वकरर् गरुुङले धिध  २०७६ साल असार ५ ग े सभा सिक्ष प्रस्  ु गनुणभएको 
ववधनयोजन वविेयक, २०७६ िाधथको बााँवक छलफल प्रारम्भ हनु्छ । 

िाननीय सदस्यहरु, अबको छलफलिा वविेयकको भौध क पूबाणिार ववकास 
िन्त्रालय साँग सम्बन्न्ि  ववधभन्न शीर्णकहरुिा छलफल हनु े व्यहोरा अनरुोि 
गदणछु। छलफलिा भाग धलन चाहानहुनु े प्रत्येक िाननीय सदस्यहरुलाई 
छलफलको लागी १० धिनटेको सिय धनिाणरर् गरेको छु। धनिाणरर  सिय धभत्र 
आफ्नो भनाई राख् नहुनु अनरुोि गदणछु। 

सवणप्रथि, िाननीय सदस्य श्री गायत्री गरुुङ्ग लाई छलफलिा भाग धलन सिय 
ददन्छु । 
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िाननीय सदस्य गायत्री गरुुङ्गिः- 

िाननीय सभािखुज्य,ुआज हाधि २०७६/०७७ को बावर्णक धबकास कायणक्रि 
अन् गण  प्रदेश सरकारले ववधनयोजन गरेको भौध क पूबाणिार ववकासको ववधनयोन्ज  
न्शर्णक िाधथ छलफलिा जवुटरहेका छौं।वहजोबाट हािी यो छलफललाई धनरन् र 
अगाधड बढाईराखेका छौं।िाननीय सभािूख िहोदय, सरकारले धनकै िेहन का 
साथ जन ा,जन ाको आिारभ ू आवश्यक ालाई ख्याल गदै सबैको भावनालाई 
सिेटदै बजेट ववधनयोजन गरेको छ।यसलाई अाँ यसको लाधग प्रदेश,सम्बन्न्ि  
िन्त्रालयलाई िेरै िेरै िन्यवाद ददन चाहान्छु र सफल कायाणन्वयनको शभुकािना 
सवह  कायाणन्वयनको सम्बन्ििा आफ्नो न्जम्िेवारी परुा गने प्रध वद्ध ा पधन ि 
जाहेर गनण चाहान्छु।िाननीय सभािूख िहोदय,हाधिले यो िधसनो अक्षरिा लेन्खएको 
यो रा ो वक ाब पढ्यौं ,सिग्रिा सािदुायीक भबन,धसिंचाई,सडक,िोटरेवल पलु, 
झोलङु्ग ेपलु, खानेपानी,एवककृ  निूनाबस् ी न्शर्णकिा बजेट ववधनयोन्ज  भएकोछ। 
भौध क पूवाणिार धबकास िन्त्रालय आफैं िा एउटा िहत्वपूर्ण िन्त्रालय पधन 
हो।प्रदेश सरकारले आफ्नो कािलाई देन्खन े गरेर अगाधड बढाउन खोजेको िैले 
अनभु ू गरेको छु।आि प्रदेशबासी जन ालाई सम्बदृ्ध प्रदेशको अनभुधू  गराउनको 
धनम् ी चावहिं यो धबधनयोन्ज  भाको िैले अनभु ू गरेको छु र प्रत्येक प्रदेशिा 
सिानपुाध क वहसाबले ववधनयोन्ज  गराउन खोजेको पधन िैले अनभु ू गररराखेको 
छु।प्रदेश निूना सडकलाई ध ब्र गध का साथ अगाडी बढाउनको धनन्म्  यो 
ववधनयोन्ज  गरेको िैले अनभु ू गरेको छु र प्रदेश राजिानी बाट सदरिकुाि 
न्जल्ला जोडने,सदरिकुाि बाट स्थानीय  ह जोडने र स्थानीय  ह बाट स्थानीय 
 ह जोडन ेएउटा उद्धशे्यका साथ यो बजेट ववधनयोन्ज  भाको िैले अनभु ू गरेको 
छु र यसिा हाम्रो दलको र िेरो  फण  बाट पूर्ण सिथणन रहेको पधन ि जानकारी 
गराउन चाहान्छु।िाननीय सभािूख िहोदय,हािी अवहले यध खेर यो रोष्ट्रििा बसेर 
छलफल गरररहाँदाखेरर हािी एक अकाणिा िान्झएका पधन छौं।आफ्नो धबर्यवस् हुरु 
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हािीले यहााँ रान्खराखेका छौं, यसिा हािीले राम्रा कािलाई सिथणन पधन 
गररराखेका छौं र प्रशिंसा पधन गररराखेका छौं, कधिकिजोरीहरुलाई हािीले 
औिंल्याएका पधन छौं र हाम्रा गनुासोहरु पोन्खराखेका पधन छौं र यी गनुासाहरु, 
हाम्रा कधि किजोरीहरु हािीले गरेको राम्रा कािको बारेिा िलाई लाग्छ जसरर 
एउटा असल अभीभावक आफ्नो पररवारलाई चावहिं एउटा सेटिा अथवा राम्रो ढिंगले 
चावहाँ राख् नको धनम् ी जसरर लागेको छ, िलाई लग्छ प्रदेश सरकार पधन एउटा 
असल अभीभावकको रुपिा चावहाँ प्रस्  ु भको िैले अनभु ू गररराखेकोछु र 
िाननीय सभािूख िहोदय,हािीले यहााँ थपैु्र कुराहरु वहजोदेन्खन आजको छलफलको 
क्रििा िेरै धबर्यवस् हुरु पधन सनु्यौं वक छलफलको सन्दभणिा प्रदेश सरकार 
अथवा िाननीय िन्त्रीज्यूहरु ईिान्दाररपवुणक यहााँ प्रस्  ु रहाँदाखेरर एउटा 
कधिकिजोरीको रुपिा हेने दृष्टीकोर् यो गल  हो वक जस् ो िलाई लाग्छ। प्रदेश 
सरकार यो प्रदेशलाई एउटा सिंबदृ्ध बनाउनको धनन्म्  यसलाई एउटा यो प्रदेशका 
सनु्ख जन ा बनाउनको धनन्म्  कटीबद्ध भएर आफ्ना कधि किजोरीहरु योयो 
छ,हाम्रा छुटेका धबर्यवस् हुरु योयो छन भनेर चावहिं ईिान्दाररपवुणक आको छ र  ी 
किजोरीहरुलाई हटाएर फेरर एउटा सिंबदृ्ध प्रदेश बनाउने एउटा अधभयानिा लाको 
िैले चावहिं अनभु ूी गरेकोछु र जो अवहले ववधनयोजी  भाकोछ यो सााँच् चीकै एउटा 
सिंबदृ्ध प्रदेश बनाउन ेउद्धेश्यका साथ त्यो भाको छ र यसिा फेरर पनुिः ि सिथणन 
गनण चाहान्छु र थोरै िैले हािीले यो सत्तापक्ष भन् न े धबन्त्तकै हािीले एउटा यहािं 
कधि क आचे यसलाई एकदि अन्िािनु्ि रुपिा हािीले आाँखा न्चम्ि गरेर सिथणन 
गने भन् ने पधन भन्दा पधन हािीले सकारात्िक सझुावको वहसाबले पधन हािीले त्यो 
ददएर फेरर एउटा यो प्रदेशलाई एउटा सम्बदृ्ध बनाउन े एउटा अधभयानलाई थप 
उजाण धिल्छ भन् न े िैले ठानेकोछु र त्यो सन्दभणिा िैले थोरै सझुावको रुपिा के 
राख् न चाहान्छु भन्दाखेरर जसरर हािीले यो वजेट ववधनयोन्ज  गरेका छौं वजेटलाई 
अगाडी बढाईराखेका छौं भौध क पूवाणिारको के्षत्रिा।यसको धनन्म्  हािीले 
कायाणन्वयनको पक्षलाई प्रभावकारी बनाउनको धनम् ी सरुु बाट नै सरकारले एउटा 
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अधलकध  गध  धलएर अगाधड बढ्नपुछण जस् ो िलाई लाग्छ अको प्रदेशिा एउटा 
िलाई सिग्रिा हेदाण   सन् लुन धिलेकै जस् ो लाग्छ  ैपधन कवहाँक ै असन् धुल  
भएकोभए त्यसलाई सापेन्क्ष  धनरपेक्ष ा हुाँदैन, सापेन्क्ष  सन् लुन गराउनको धनन्म्  
यसिा चावहाँ सम्बन्न्ि  िन्त्रालयले ध्यान ददनपुने होकी भन् न ेिलाई लाग्छ।यसैगरर 
िाननीयज्यहुरुको चावहिं केवह गनुासाहरु पधन िैले सनुें चाहे यो हाधि यो रोष्ट्रििा 
उधभएर आफ्ना कुराकानीहरु राख्दा होस चाहे अनौपचाररक रुपिा हािीले गफ गदाण 
होस अथवा बावहर एकअकाणिा छलफल गदाण होस केही सिस्याहरु भाको हो वक 
जस् ो हािीले गनुासो पाउाँछौं। यदद त्यस् ो िाननीयज्यूहरुको भावना, भावना 
नसिेवटएको हो भने त्यसलाई अबको ददनिा चाहीीँ सिेटनको धनन्म्  पधन त्य ाध र 
चावहाँ सम्बन्िी  िन्त्रालयको ध्यान जानेछ िैले त्यो आशा धलएको छु र अन्त्यिा 
यो रा ो वक ाब यो अनौपचाररक रुपिा ददएपधन हनु््यो हनु   यो चालीसे लाग्न 
लाएर पधन होला अधल आाँखा नदेन्खएको जस् ो।पोहोरको जस् ो अधल सन्जलो भएन 
हािीलाई हेनणलाई यो अबको ददनिा चावहाँ सन्जलो बनाउनको धनन्म्  पधन ि 
अनरुोि गदै पनुिः यसको सिथणन गनण चाहान्छु। िन्यवाद ! 
(िाननीय सभािखु) 
 िाननीय सदस्य  श्री िोहन प्रसाद रेग्िी लाई छलफलिा भाग धलन सिय ददन्छु 
। 

 िाननीय सदस्य  श्री िोहन प्रसाद रेग्िीिः-  

  िाननीय सभािूखज्यू,ववधनयोजन धबिेयक २०७६ िाधथ हािी छलफल सरुु 
गरररहेका छौं र आज भौध क पूवाणिार धबकास िन्त्रालय साँग सम्बन्न्ि  धबर्यिा 
छलफलिा सहभाधग बन् ने सन्दभणिा ि यहााँ रोष्ट्रििा उधभएको छु।सवणप्रथि   ि 
प्रदेश सरकारको नीध  कायणक्रिले यो प्रदेशलाई सम्वदृ्ध प्रदेश बनाउन े जनु 
प्रध वद्ध ा,त्यसका आिारहरु र त्यसलाई कायाणन्वयन गने सन्दभणिा भौध क पूवाणिार 
धबकास िन्त्रालय सबैभन्दा बवढ रकि ववधनयोन्ज  गरेर भौध क पूवाणिारको 
िाध्यिबाट हािीले हाम्रा प्राथधिक ाहरुिा जानसक्छौं र लक्ष्यिा पगु्नसक्छौं भन् न े
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िहशसु गदै यो बजेट ववधनयोन्ज  भएको िैले िहशसु गरेको छु।स्वभाधबक छ 
बजेट  जुणिा गदाण यो िन्त्रालयसाँग सम्बन्न्ि  रहाँदा यसका िेरै पक्षहरुसाँग सरोकार 
रह्यो भन् न े िैले बझेुको छु।धबशेर् गरेर यो बजेट  जुणिा गदाण भौध क पूवाणिार 
िन्त्रालयिा त्यसको प्राववधिक पक्षको सन्दभणिा पधन चचाण गनण चाहान्छु।यो बजेट 
ववधनयोन्ज  गदाण क्रिाग  योजनाहरु र थप नयााँ योजनाहरु कसरर सिंचाधल  गने 
भन् ने धबर्यिा यसले सिेटेको छ भन् ने िैले बझेुकोछु।त्यहााँ धभत्रको किणचारी 
सिंयन्त्र र त्यसलाई काि गने सन्दभणिा देखा परेका चनुौ ी र सिािानका 
बाटाहरुिा पधन यसले आफुलाई ध्यानाकर्णर् गरेको छ भन् न े िैले िहशसु गरेको 
छु।स्थानीय  हको िाग र आवश्यक ा, अवहले सिंघीय सरकार साँग गरेका अपेक्षा, 
सिंस्थाग  ढिंगले पधन अपेक्षा गररएका धबर्यहरु छन। यद्यवप हािीले स्थानीय 
 हका कुरा गरररहाँदा आफैिा सरकार हाधि आफैिा सम्पन् न छौं भधनरहाँदा पधन 
प्रदेश सरकार साँग पधन अपेक्षा गरेका धबर्य पधन शायद िन्त्रालयिा आएको 
हनुपुछण र त्यसिा छलफल भएको हनुपुछण।जन ाको सरोकारको धबर्य पधन 
स्वभाधबक छ।िैले िहशसु गरेको कुरा के हो भन े हािी प्रदेशका िाननीयहरुले 
योजना पेश गने कुरा गरररहाँदा व्यन्िग  ढिंगले िन्त्रालयसाँग सरोकार राख्दै हाम्रा 
अपेक्षाहरु वय हनु भनेर जन ाको सरोकारको धबर्य पधन िन्त्रालयसाँग आईपगु्न े
गदोरहेछ।जनप्रध धनधिको हैधसय ले हािीले  ल पधन हेर् यौं, ल पधन ध  सिस्याहरु 
हािीले देख्यौं। स्वभाधबक छ जन ाका अपेक्षा र सिंस्थाग  ढिंगले गररने धनर्णयहरु 
पधन को धबचिा पधन एकरुप ा  ार म्य धिलाउनपुने सिायोजन गनुणपने यो 
आवश्यक ालाई पधन िलाई लाग्छ यो िन्त्रालयले िहशसु गरेको छ र प्रदेश 
िाननीयहरुको अपेक्षा हािीले जे अपेक्षा गर् यौं हाम्रो आफ्नो धनवाणचन क्षते्रिा 
केन्न्ि  रहेर हािीले बवढभन्दा बवढ योजना सम्पन् न गनण पाए हनु््यो भन् न े हाम्रो 
अपेक्षा स्वभाधबक हो।त्यो अपेक्षा त्यध िात्र होईन सिंघीय सरकारले ल्याएका 
योजनाहरु र त्यो के्षत्रिा कायाणन्वयन भएका योजनाहरुसाँग पधन शायद िन्त्रालयले 
केवह अनगुिन गरेको छ वा त्यसको स्टडी गरेको छ र त्यसको आिारिा पधन 
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ववधनयोजी  गदाणखेरर क ै िेरै थोरै वा केवह सन् लुन नभएको भए त्यसले पधन 
असर परेको हो वक भन् ने िलाई आशिंका उन्जजएकोछ।त्यध िात्र होईन भौगोधलक 
अवन्स्थध  र त्यसको आवश्यक ालाई पधन िहशसु गनुणपने अवहलेको आवश्यक ा 
हो। िैले यध िातै्र वकन भन् न खोजेको हो भन े नीध  योजना र न्शद्धान् को 
आिारिा हािीले ल्याएको यो बजेटको सन्दभणिा िाननीय िखु्यिन्त्रीले यहााँ जनु 
प्रस्  ु गनुणभ्यो, त्यो प्रस्  ु गरररहाँदा ध  सबै धबर्यहरुलाई सिंबोिन गरेको िैले 
िहशसु गरेको धथएाँ र िलाई के लाग्छ भन े यो बजेट धनिाणर् गने प्रकृया अधन 
सिंसदको गररिा र दलको भधूिकाको बारेिा पधन अवहले िलाई थोरै चचाण गनण िन 
लाइरहेको छ।वहजो यो रोष्ट्रििा ऊधभएर िाननीयज्यूहरुले धबशेर् गरेर प्रध पक्ष 
दलका िाननीयले जनु धबर्य उठाउनभुो िलाई   अधलवकध  थाहा भएन। ि िेरै 
त्यस् ो बझु्दा पधन बनु्झ्दन, प्रिखु प्रध पक्ष दलको िाननीयले आफ्नो धसटिा आशन 
त्यसको आसनिा उधभएर आफ्नो अधभव्यन्ि प्रस्  ु गनुणभएको धथयो अधन प्रध पक्ष 
दलको ने ाले यहााँ ऊधभएर जनु खालको अधभव्यिी व्यि गनुणभयो त्यल्ले यो 
सिंसदको गररिाप्रध  प्रश् न उठ्ने वा ावरर् शृ्रजना गरेको कुरा चचाणको धबर्य 
बधनरहेकोछ।हािी यो सदनलाई गररिािय बनाउन चाहान्छौं, यो प्रदेशको सिंबवृद्ध 
चाहान्छौं र हािी अग्रगिनको बाटोिा अगाधड बढ्न चाहान्छौं, सिंघीय लोक ान्त्रीक 
गर् न्त्रलाई कायाणन्वयन गनण चाहान्छौं र यो अभीयानिा हािीलाई सफल ाको 
लाधग हािीले जस् ोसकैु योगदान गनण  यार छौं भनेर राजधनध क ढिंगले आफुलाई 
ने तृ्व गने दलका साथीहरुले फेरर प्रध गिनको बाटो देखाउाँदै आफुलाई बैकन्ल्पक 
शन्िकोरुपिा ईंधग  गदै क ै यो सिंसदीय गध ववधि भन्दा अलग रहन खोजेको   
होईन भन् ने जनु सिंके  छ यो गन्म्भर आपत्तीको धबर्य छ भन् न ेिलाई लाग्दछ। 
िखु्यिन्त्रीले जनु ढिंगले प्रस्  ु गनुणभको धथयो।यो बजेट यो कागजको खोष्टोको 
रुपिा होईन यो सिंसदबाट िा पेश भएको सरकार बाट पेश भएको एउटा न्शद्धान् , 
नीध  र कायणक्रिको आिारिा पेश भएको बजेटलाई जनु ढिंगले उपेक्षा गनण 
खोन्जयो िलाई लाग्छ यो हाम्रो आफुले आफैं िाधथ पधन औिंला ठड्याईरहेकाछौं यस 
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बारे हाम्रो हािीले सोच्नपुछण भन् ने िलाई लाग्दछ।ि आग्रह गनण चाहान्छु,अनरुोि 
गनण चाहान्छु यो सबैको साझा अपनत्व हनु ेगरर अगाधड जान ेजनु कोन्शस गररएको 
छ त्यसको सधिक्षा गररएको छ त्यसलाई सकारात्िक ढिंगले हेनुणपछण भन् ने िलाई 
लाग्दछ।बहिु  बहदुल केरे बहिु को दम्भ होइन बरु िलाई अवहले के आशिंका 
लागेको छ भने नेपाल कम्यधुनष्ट पाटी अल्पि िा भएर अधन सत्तापक्ष अवहलेकै 
अबस्थािा भएको भए अधन त्यो दम्भले हािी कहााँ पगु््यौं होला भन्न् न पो 
लाधगराछ।सत्तापक्ष िलाई लाग्छ त्यस् ो दम्भ देखाएर अगाधड बढेको िहशसु 
छैन,सहकायण गरेर सहअन्स् त्व र सिन्वयका आिारिा जानपुछण भन् ने जनु भावना 
छ त्यसिा पधन क ै आाँच आउन ेगरर अधभव्यन्ि नहुाँदा राम्रो हनु््यो भन् न ेिलाई 
लाग्दछ।भौध क पूवाणिार िन्त्रालयको प्रश्न उठ्यो बजेट ववधनयोजी  गदाण बजेट 
 जुणिा गरररहाँदा त्यो िन्त्रालयिा गोपधनय ाका कुरा कसरर बावहर आए? ि प्रश्न 
गनण चाहान्छु अनरुोि गनण चाहान्छु,हािी धभत्रको सिंयन्त्र हािी धभत्रको योजना 
धनिाणर् गने क्रििा भएका कुराहरु पधन गोपधनय ा भिंग भएर हािीकहााँ आयो भन्न् न 
ढिंगले प्रस्  ु भएको छ यसकारर् िन्त्रालय पधन यो जयरुोक्र्याटस यो किणचारी 
साथीहरुकोिा पधन त्यसिा ववशेर् गरेर आफुलाई िन्त्रालयको अबिारर्ा र 
त्यसको नीध  र योजना के छ भन् न ेकुरािा प्रष्ट हनुपछण भन्न् न लाग्छ यस् ै कुराले 
हािीलाई क ै किजोर बनाउने खेल भयो भने त्यसिा सचे  हनुपुछण भन् न ेिलाई 
लाग्दछ।अवहलेको आवस्यक ा खानेपानी, धसिंचाई बवढ बजेट ववधनयोन्ज  भएको 
िैले िहशसु गर् याछु।हािी उत्पादनिा जोड ददन े भनेका छौं, कृर्ीिा जोड ददन े
भनेका छौं अधन खानपेानी हरेकका घरिा िारा परु् याउने भनेका छौं,स्वभाधबक त्यो 
ढिंगले ववन ् बजेट ववधनयोन्ज  भएको छ भन्न् न िैले िहशसु गरेको 
छु।सडक,पलुहरुको क ै यहााँ प्रसिंग पधन चल्यो ि धबर्य  जान चाहान् न। ि 
एउटा स्याङ्गजाको एउटा प्रध धनिीको हैधसय ले स्याङ्गजािा िेरै बजेट गयो 
भन्दाखेरर खधुस पधन जयि गछुण िन्यवाद ददन चाहान्छु  र स्याङ्गजा कस् ो रैछ 
भन े स्याङ्गजाको भौध क सिंरचनाको कुरा गरराँदा भौध क पूवाणिार धबकास 
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िन्त्रालयको योजना बनाईरहाँदा त्यसले ५ नम्बर प्रदेशसाँग पधन जोडेर योजना 
पदोरैछ।पवण  साँग पधन जोधडिंदोरैछ गलु्िी साँग पधन जोधडिंदोरैछ अधन िेरै न्जल्ला 
प्रदेश धभत्रकै न्जल्ला पधन  नहुाँ पधन जोधडन,ेकास्की पधन जोधडन ेहुाँदा क ै यो िेरै 
बजेट त्यहााँसिंग जोधडएर आउाँदा खेरर यो धलङ्कअप भएर आउाँदाखेरर अधल बवढ बजेट 
ववधनयोजी  भएको हो वक?  ल जााँदा   बजेटै परेन भन् ने पधन हािीलाई पधन 
भाहोला।हाम्रो अपेक्षा िेरै छन र िैले यध  अनरुोि गनण खोजेको के हो भने 
स्याङ्गजाका सन्दभणिा िेरै भिूीहरु धसिंचाईयोग्य भिूीहरु त्यसको नदी धनयन्त्रर् 
गनुणपने कुरा आाँधिखोला कररडोरदेन्ख धलएर ज्याग्दीखोला कररडोरसम्ि िेरै सडक 
सञ् जाल जोधडएका र क्रिाग  योजनाहरु िेरै भएकोले स्वभाधबकरुपिा ध  
योजनाहरुलाई कायाणन्वयन गने सन्दभणिा पधन िन्त्रालयको ध्यान केन्न्ि  भएको छ 
र यसले हािीलाई उत्सावह  पधन बनाएकोछ र यो सन् धुल  धबकासको 
अबिारर्ािा स्याङ्गजाले िातै्र प्रध फल प्राप्त गरेको छैन,सिग्र यो प्रदेशकै धबकास र 
सिंबवृद्धसाँगै सबैलाई सिानपुध क ढिंगले बजेट ववधनयोजी  गने कुरािा कवहाँ क ै 
 लिाधथ छ अथवा कधि किजोरी छ भनेपधन अन्य िन्त्राल बजेट ववधनयोजी  गदाण 
त्यो ठाउाँिा त्यवह ढिंगले सिेटेर गएर सन् धुल  धबकासको अबिारर्ा बाट अगाडी 
जानेछ भन् न े िैले ववश्वास धलएकोछु। सभािूख िहोदय,ि यध  िातै्र अनरुोि गनण 
चाहान्छु अवहले यो भौध क पूवाणिार धबकास िन्त्रालय बाट ववधनयोन्ज  बजेटले 
सबैको अपनत्व हनुे गरर यो प्रदेशको सिंबवृद्ध हनुे गरर आएकोछ र ि,िेरो पाटी र 
िेरो व्यन्िग   फण बाट पधन सिथणन गदै ि आफ्नो भनाईहरु अन्त्य गछुण। 
िन्यवाद ! 

(िाननीय सभािखु) 
 िाननीय सदस्य श्री धिना गरुुङ्ग लाई छलफलिा भाग धलन सिय ददन्छु । 

 िाननीय सदस्य श्री धिना गरुुङ्गिः-  

 िाननीय सभािूखज्यू,आथीक िािीला  था योजना िन्त्रालयको आथीक वर्ण 
२०७६/०७७ को बजेट वविेयकिा सहभाधग ाको लाधग ि हादीक िन्यवाद ददन 
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चाहान्छु।अवहले हािी िाधनसहरुको जीवन प्रशै्नप्रश्नको एउटा ठेली बधनरहेकोछ।बरु 
जीवन सवकएला वा जीवन सवकन्छ, प्रश् न सवकाँ दैन।प्रश् न श्रद्धा, भरोसा र ववश्वासको 
भए राम्रो हनु््यो  र अववश्वास र नकारात्िक ािा बवढ ढन्ल्कएको जसले हािीले 
देखेका शान् ीवप्रय नपेाल, सम्बदृ्धी, सशुासन, सहअन्स् त्व जस् ा िूलभ ू हाम्रा 
आिारहरु किजोर हनु्छ की! ि आशिंवक  भैरहेको छु।िाननीय सभािूखज्यू, यो 
सम्िाधन  सभािा भैरहेको छलफलको िैले व्यन्िग   वरले अध्ययन गदाण हािी 
नयााँ नेपाल अधन सिंघीय ाको स्थायीत्वप्रध  क ै गल  अभ्यासिा   लागेका छैनौं ? 
बजेट ववधनयोजन पधछ यध  िेरै आएका प्रध कृयाहरु ि जायज पधन ठान्दछु  र 
त्यध धबघ्न पाहाडै खसेको ि ठान्न्दन।वकनभने बजेट हाम्रो प्राथधिक ािा नै टेकेर 
आएकोछ। पूवाणिार ववकास प्रथि हाम्रो धबकासको आवश्यक ा हो,कुनै 
क्रधिकरुपले कुनै नयााँ योजना बाट जन ाहरुको यो ०७६/०७७ को वर्णलाई 
सफधलभ ू गनण ववधनयोजी  वजेट स्वाग योग्य छ।बाटो,पानी,उजाण िानवजीवनको 
िखु्य आिारहरु हो जसिा धसिंचाईलाई प्राथधिक ािै पारेको छ।प्रस्  ु पसु् ीकािा 
प्रदेश सरकारका धबर्यग  िन्त्रालयले  यार गरेका र कायणक्रि  था नेपाल 
सरकार बाट हस् ान् रर् भएका सश ण अनदुानका कायणक्रिहरु एकिषु्ट रान्खएको 
छ।बजेट वा अथण हरेक िानव जीवनको अथणसाँग अथण राख्दछ।अब यसिा ि कहााँ 
झन्ल्कएाँ भन् नभुन्दा वा कहााँ देन्खएाँ, कहा देन्खनपुछण भन् नभुन्दा यो वर्ण 
कसले,कहााँ,कसरर धबकास बजेट योजना ल्याउाँन सफल भए ध  कायणक्रिहरुलाई 
सफल गनेध र अबको छलफल िोधडन सकोस भन् न ेि सरुुिै सभुकािना पधन ददन 
चाहान्छु।िाननीय सभािूखज्यू, ग  वर्ण र यो आउन ेवर्णको वधनयोजी  वजेट कध  
प्रध श  खचण भयो र अब कध  गराउन सक्छौं, कसरर बैज्ञाधनक र व्यबहाररक 
ढिंगले हािी जन ाका प्रध धनिीहरु आफ्नो क णव्यिा लाग्न सवकन्छ? यो ववर्य 
आजको िहत्वपूर्ण ववर्य हो जस् ो िलाई लागेको छ।प्रध पक्ष दलका 
ने ाजीहरुप्रध  ि अनरुोि गनण चाहान्छु,हजरुहरुबाट आएको सझुाव ज्यादै राम्रो छ 
 र सझुावसाँगै आएका वजेटका जन ाप्रध को उत्  रदावयत्व र सकारात्िक 
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भावनाको कवहलेकावहाँ यसो उदार िनले प्रसिंसा गदाण असलिा हािी कुनै दल 
हनुभुन्दा पवहला िानव हनुकुो बोि हनुसक्छ की! भन् न े ि न्जवकर पधन गनण 
चाहान्छु।यो एउटा िेरो सझुाव पधन ि यहााँहरुलाई भन् न चाहान्छु।३२ अरब १३ 
करोड ४७ लाख ९२ हजारको यो बजेटलाई आवस्यक ाको आिारिा बााँधडयो 
भन् न े ि ववश्वास गछुण  र यदाकदा केवह िाननीयज्यूहरुले भन् नभुएजस् ै दलग  
स्वाथण र व्यन्िवादी सोचले केवह त्रटुी भएको हो भने त्यो गल  प्रकृयालाई पनुिः 
सच्याउन ि पधन सरकारसिक्ष हादीक अनरुोि गनण चाहान्छु। र िलाई ववश्वास छ 
त्यसो भएको पक् कै होईन िैले पेश गरेको ६ वटा वडाहरुको योजनािा जम्िा 
केही वडािा िात्र बजेट ववधनयोजन भएको छ  थापी ि त्यसको शे्रय हािी सबै 
सम्बन्न्ि  िाननीय  था जनप्रध धनिीज्यूहरुलाई नै ददन चाहान्छु।र यसिा ववशेर् 
ि िन्यवाद चावहाँ ि िाननीय आथीक िािीला िन्त्री वकरर् गरुुङ्गज्यू,िन्त्रालय र 
भौध क पूवाणिारका िाननीय िन्त्रीज्यू साथै किणचारी र िन्त्रालयलाई पधन ददन 
चाहान्छु।ि िेरै आशावादी छु िाननीय सभािूखज्यू साउनबाट कायाणन्वयनिा जाने 
हाम्रा बजेटहरुले सबैको यो बर्णको आकािंक्षा परुा गनण सकोस ्र अको बर्ण यो बर्ण 
नपरेका धबकासका गन् व्यहरुलाई प्राथधिक ािा हािीले पानण सकौं।िाननीय 
सभािूखज्यू, धबकासले जन ालाई सिान ा ददन सकेन भन े त्यो हाम्रो राज्य वा 
प्रदेशको सिस्या बन् न सक्छ। धबकास भौध क सिंरचना धनिाणर् गनुणिात्र होईन र 
हरेक सनु्दर न्चज श्रिबाट नै शनृ्ज  हनु्छ  सथण हरेक िानवको श्रिको सम्िान 
पधन हािीले गनण जान् नपुछण।श्रिधबना धबकास सम्भव नै छैन।अन् िा भोको पेट 
वपच बाटोिा दौडन सक्दैन भन् ने कुरालाई यथाथण ा हािीले िहशूस गरौं,य ापधन 
सरकारको ध्यान जाओस ् र सिाजिा सकारात्िक पररव णन चाहानेहरुले यो कुरा 
बझु्न जरुरी छ की ! आफ्नो क णव्यसाँग वा अधिकारसाँग अरुको पधन अधिकारलाई 
वा क णव्यलाई हािीले भलू्न भन ेकदापी हुाँदैन।कारर् नबनु्झ आफ्नो काि धनकाल्न ु
स्व िः प्राकृध क धनयि ववपरर को कुरा हो त्यसैले अन् िा बजेट राम्रो छ यो 
जन ाकै लाधग आएको छ यसिा आफ्नोपनको अनभ ूी हाधि सबैले 
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गरौं।कायणधबिीलाई प्रभावकारी बनाएर सबै योजनाहरु सफल पानणिा लागौं भन् न े
भावनाहरुको साथिा िेरो स्व िः सिथणन रहेको अनरुोि गदै धबदा हनु्छु।हस   
िन्यवाद ! 

िाननीय सभािूखिः-    

 िाननीय सदस्य श्री भागव  प्रकाश िल् ललाई  छलफलिा भाग धलन सिय ददन्छु 
। 

िाननीय सभािूख िहोदय, धनवाणचन भएर सरकार बनेको पधन कररब डेढ बर्ण 
भयो।सरकार बनेपधछ हािीले नागररकको सेवा अपेक्षाकृ  काि गनण सक्यौं या 
सकेनौं त्यो नागररकको अनभु ूी गने कुरा हो।हाम्रो प्रयास सिैं सकारात्िक 
रहन्छ।ि दा ाले ि दान गने सियिा जनु अपेक्षा गरेका धथए सरकारले 
हालसम्ि त्यो अपेक्षा पू ी गनण सकेको छैन।सरकारको काि कारवाही प्रभावकारी 
बनाउने दावयत्व हाम्रो पधन हो,त्यही सन्दभणिा आज यस सिंसदको रोष्ट्रििा उधभएको 
छु र सरकारको काि जनिूखी बनाउने अधभप्रायले ववधनयोन्ज  वविेयक २०७६ 
िाथी छलफलिा क्रििा भौध क पूवाणिार िन्त्रालयसाँग सम्बन्न्ि  धबर्यिा कुरा 
राख् न चाहान्छु।िाननीय सभािूख िहोदय,आथीक वर्ण ०७६/०७७ सालको घोवर्  
बजेटिा गन्म्भर त्रटुी भएको छ।छुट सिायोजनिा सरकारले गरेको अनरुोि 
अनसुारको सहि ी बनेपधछ बजेट अगाडी बढेको र छलफलिा भएको 
छ।सरकारको नीध   था कायणक्रििा २ स्थानीय  ह, २ न्जल्ला ,२ प्रदेश र २ 
आथीक केन्ि  था वडा स्थानीय  हसम्ि जोडने सडक प्राथधिक ा ददईने भनेर 
भधनएको छ बजेट त्यसअनसुार व्यबहारिा नभएको छ र त्यस् ै सभािूख 
िहोदय,प्रदेश सरकार बनेपधछ आि नागररकका आिारभ ू आवश्यक ा िध्ये 
खानेपानीको जयबस्था गररनेछ भनेर भधनयो  र हालसम्ि खानेपानीको 
सवणसािारर्को पहुाँच परु् याउन सरकारले बजेट ववधनयोजन गनणसकेको छैन 
त्यसकारर् त्यस् ो योजनाहरु छैनन। केही िात्रािा गरेको केही िात्रािा गरेको 
देन्खए पधन त्यो प्रयाप्त होईन।आि कृर्कले उपयोग गने धसिंचाई के्षत्रलाई सिे  
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धसधि  घेरािा राखेर सरकारले धसिंचाईको नाििा के गनण खोजेको हो? प्रश्न गनण 
चाहान्छु र त्यस् ै धसिंचाईको योजनालाई कृर्किूखी बनाउनपुदणछ।त्यस् ै सभािूख 
िहोदय,स्याङ्गजा न्जल्ला धनवाणचन के्षत्र २ को (ख) िा पने से ीबेनी देन्ख  ल्लो 
भाग केलादीघाट सम्ि पदणछ।हाम्रो गण्डकी प्रदेशको पवहचानको रुपिा रहेको 
से ीबेनी न्शला सिंरक्षर्िा सरकारले ध्यान ददन सकेन। से ीबेनी न्शला सिंरक्षर्को 
पखाणईिा छ।त्यस् ै िाधिणक शिीवपठकोरूपिा रहेको केलादीघाट िन्न्दरको 
धबकास र सिंरक्षर्लाई सिे  प्रदेश सरकारले धबभेद गर् यो। िाननीय सभािूख 
िहोदय, यो सरकारले दईु वर्णधभत्र अन् गण  आवश्यक भएका ठाउाँिा झोलङु्गपूल 
धनिाणर् गने भन् यो  र यो स्याङ्गजा धनवाणचन क्षेत्र नम्बर २ को (२)िा प्रस् ाव 
गरेको एक ठाउाँिा पधन झोलङु्गेपूल चावहाँ राखेको छैन।त्यस् ै स्याङ्गजा न्जल्लाको 
धनवाणचन के्षत्र नम्बर २ को (२)िा दईुटा नगरपाधलका,१ गाउाँपाधलका सडकिा 
क्रिाग  बाहेक पधन एउटा सडक रान्खएको छैन,यसिा गन्म्भर आपत्  ी जनाउन 
चाहान्छु।र यसिा एउटा चापाकोट,गल्याङ र कालीगण्डकी गाउाँपाधलका छ।यसिा 
क्रिाग  योजनाहरु छन, ि के अनरुोि गनण चाहान्छु भन ेिन्त्रीजीको एउटा न्शर 
उचो सरकारको अझै पधन अगाडी बढने लक्ष्य उचो हनु्छ भने यो दईुटा 
नगरपाधलका र १ गाउाँपाधलकाको चावहाँ क्रिाग को सडकको योजना अन् ै सारेर 
यसलाई चावहाँ सम्बदृ्ध प्रदेश बनाउन ि सभािूख िाफण   अनरुोि गनण 
चाहान्छु।त्यस् ै सबभन्दा यो स्याङ्गजा न्जल्लाको सडक गल्याङ-चापाकोट सडक 
छ,हािीले हाम्रो सभ्य ाकोरूपिा धलएको कालीगण्डकी वकनार हुाँदै गल्याङ-
चापाकोट देन्ख पहाडको धभत्रीििेश कृवर्को अथाह सम्भाबना भएको ७ वटा 
नगरपाधलकालाई जोडने सडकिा सरकारले आवश्यक ाअनसुार चासो ददनपुने हो 
 र ददन सकेन।उििः सडकलाई कालोपते्र गददणन िातै्र सकेको खण्डिा प्रदेशलाई 
कृवर्िा आत्िधनभणर बनाउन सवकन े धथयो।त्यस् ै शाधलग्राि कररडोर लोकिागणले 
राम्दी, बााँसटारी,रानीघाट,सटुवा हुाँदै रुिबेनी र देवघाट चापाकोटलाई दईुखण्डिा 
धबभाजन गरर धनिाणर् गने भधनएको छ  र घोर्र्ा हैन कायाणन्वयन आवश्यक ा 
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भएकोले उििः योजना  त्काल अगाडी बढाउन अनरुोि गदणछु र त्यस् ै िाननीय 
सभािूख िहोदय,क्रिाग  सडक अन् गण  केही त्रटुीहरु देन्खएका छन जस् ो 
क्रिसिंख्या २२४५ िा रान्खएको करादी-ध नदोबाटे- न्च डााँडा-साङ्लीया सडक 
स्थानीय  हलाई ददईएको बजेट सोही सडक सश ण अनदुानिा परेको र प्रदेशको 
योजनािा सिावेश गररएको देन्खन्छ।उििः सडकको योजनालाई वक   प्रदेश वक 
  स्थानीय  हलाई ददएर धनिाणर् कायण गराउन अनरुोि गदणछु।त्यस् ै बजेटको 
क्रिसिंख्या २५३९,२५४२ र २५४४ ध नदोवाटे-न्चउरी-बेलाकोट-गल्याङ 
नगरपाधलका ७ र ८ जोडने भन् न ेएउटै झोलङु्गेपूल योजना ३ ठाउाँिा रान्खएको छ 
उििः योजना सच्याई अगाधड बढाउन अनरुोि छ।भधनन्छ लोक न्त्रिा वपछधडएको 
के्षत्र र वगणलाई बढी प्राथधिक ा ददईन्छ  र बजेट वपछधडएको के्षत्र र वगणलाई 
होईन, सत्  ापक्ष केन्न्ि  देन्खन्छ।जसअनसुार स्याङ्गजाको चापाकोट नगरपाधलका 
वडा नम्बर ८ िा पने रहेको कुिाल जा ीको सिंग्रहालय पूवाणिार धनिाणर् गने  फण  
बजेटले िाग अनसुारको सिंबोिन गरेन।१ धनवणचन के्षत्र १ सडक परुा गनण वढला 
भएको छ।सरकार पधछ घोर्र्ा गररएको यो कायणक्रि यो सरकार रहाँदासम्ि सरुु 
हनु ेहो की सम्पन् न?दोिार धसजणना भएको छ।र त्यस् ै सभािूख िहोदय,सरकारले 
हालसम्ि पधन किणचारी व्यबस्थापन सिायोजन गनण सकेको छैन।किणचारीको 
जयवस्थापन धबना कायणक्रिले पूवाणिार ववकास परुा नहनुे देन्खन्छ।अन् िा,िाननीय 
सभािूख िहोदय िाफण   ि सरकारलाई के अनरुोि गनण चाहान्छु भन ेहािी गन्म्भर 
छौं,असल प्रध पक्षको भधूिका धनवाणह गनण चाहान्छौं, बजेटिा गन्म्भर त्रटुी धथयो  र 
छुट भएकालाई सिायोजन गरेर पछाडी अगाडी बढन े सत्  ापक्ष अनरुोिलाई 
प्रध पक्षले सकारात्िकरुपिा चावहाँ सरकारलाई सहयोग गरेका छौं सहयोग यो 
अथणिा गर् यौं की प्रदेश सरकारले जनु ि ुगध िा काि गरोस भन् ने भाबना हो, र 
किजोरर नठाधनयोस।् जयनेपाल ! 
िाननीय सभािूखिः-   

  िाननीय सदस्य श्री कृष्र् थापालाई छलफलिा भाग धलन सिय ददन्छु । 



14 
 

   िाननीय सभािूख िहोदय, ववधनयोजी  धबिेयक २०७६ को भौध क पूवाणिार 
धबकास िन्त्रालय अन् गण  हािी छलफलिा गईरहेका छौं र ि त्यही कुरालाई 
अगाधड बढाउन चाहान्छु र यो छलफल सरुु गनुणभन्दा पवहले िैले एउटा केही 
वटप्पर्ीहरु गनण चाहान्छु।िैले पञ् चाय कालिा सनुेको धथएाँ र प्रत्यक्ष देखेको पधन 
धथएाँ, बहदुल आएपधछ पधन िैले सनुें र देखेको धथएाँ।अथणिन्त्रीज्यूले पढ्दाखेरर पेज 
फडकाएर पढेको कुरा िैले सनु्या धथएाँ।अवहले हाम्रो गण्डकी प्रदेशको बजेट प्रस्  ु 
हुाँदाखेरी अथणिन्त्रीजीले  ी छुटाउनभुएन  र हािीले रा ोवक ाब पढ्दाखेरी 
प्रर्ालीग रुपिा त्रवुट भएर छुटेको कुरा यो हाम्रो प्रदेशको एउटा अनौठो धबर्य 
बनेको छ।त्यध िात्र हैन त्यही धबर्यले भनरे हाम्रो प्रिखु प्रध पक्षीदलका साथीहरुले 
अबरोि गने अधन केके गने भन् न ेकुरा गरेर २ ददनसम्ि पधन त्यो कुरा रोवकएको छ 
र पधछ एउटा छुटपत्र जस् ो हािी यहााँ आएको छ र त्यही छुटपत्रले हाम्रो 
प्रध पक्षको साहै्र न्चत्त बझेुर यो अबरोि हनुहेनुे लाएकको यो सदन चावहाँ सञ् चालन 
भएको छ यो एउटा खसुीको कुरा बनेको छ र त्यो छुटपत्रिा यसो हािीले हेयौं र 
िैले हेयौं सत्  ापक्षका िखु्य साथीहरुको,दलको र प्रध पक्षका िखु्य धबशेर् गरेर 
प्रध पक्षी दलको एजेण्डा चाहीीँ सिावेश भयो होला र छुटेको सिावेश भयो होला। 
त्यहााँ हािीले यसो हेर् यौं हाम्रा पधन थपैु्र छुट भएका   एजेण्डाहरु धथए।शायद त्यो 
राध  बस्ने बैठकिा हािीलाई पधन बोलाएको भए हािीले पधन त्यो चोर दलुोबाट 
आउने छुटपत्रिा सिावेश गरेर केही योजनाहरु जन ाको लाधग सिावशे   गनण 
सक््यौं धन ! यो एउटा हाम्रो प्रदेशको अनौठो इध हास बनेको छ।अकोध र फेरी िह 
खाने कुरा पधन भएको छ हेनुणस।् िलाई के लाग्छ भने िह काढ्नेले हा  चाट्ने 
स्वभाधबकै हो चाट्नसु िलाई कुनैपधन आपत्  ी छैन  र हा  चाट्दाचाट्दै भााँडो 
ररत्  ाएर बा,आिा,छोरा,छोरी,नाध ,ना ीनाहरुलाई नददन े अबस्था सजृना नगनुणस िेरो 
यही सभुकािना छ।हािी त्यसरर गर् यौं भन े फेरी के हनु्छ   भने राम्रो हुिंदैन,यही 
कुरा िैले यहााँ भन् न चाहें र ववशेर् गरेर भौध क िन्त्रालयसाँग सम्बन्न्ि  
योजनाहरुका सम्बन्ििा िैले केही कुराहरु भन् नपुदाणखेरर ववग का हाम्रा कध पय 
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४/५ वटा योजनाहरु स्वााँटठै काटेर, अवहले केही ४/५ वटा योजनाहरु थपेर 
कररब योजनाहरु प्रस्  ु भएका छन। िलाई लाग्छ िहत्वपूर्ण र गौर् भन् न े कुरा 
त्यो कटाउन े बेला र थप्न े बेला ध्यान ददईएको छैन,त्यही पधन िैले पोहोरको यो 
अथण यो िन्त्रालयलाई िेरैजसो योजनाहरु प्रस् ावव  भएर सिंबोिन भएको हुाँदाखेरी 
िैले िन्यवाद ददएको धथएाँ र अवहले पधन िैले िन्यवाद   ददनैपछण जस् ो लाग्छ। ी 
कुराहरु केही भएका छन  र पधन िैले यहााँ एउटा असन् ोर् र एउटा अनौठो प्रश्न 
उठाउनपने के अवस्था रहेको छ भने हाम्रो अब दशैं आउन े बेला एउटा चलन 
छ,यहााँहरु कहााँध र छ वक छैन?हाम्रोिा ध र एउटा के चलन छ   भन ेदशैंिा खसी 
खान े चलन छ अथवा दशैंिा रााँगो काटेर खान े पधन चलन छ।काटनेबेलािा के 
गररन्छ   भन ेत्यो खसी अथवा रााँगो बर् याकबरुुक उफ्रन्छ वक भनेर एउटा हररयो 
घािंस देखाएर  नक् क  ाधनन्छ र अकोले िार हानेर हाधनन्छ िलाई लाग्छ यो 
ववधनयोजन बजेट   हािीलाई ददईयो  र त्यस् ै त्यस् ै भएको छ ल हेनुणस।हािीले 
पूवाणिारको कायणक्रि भनेर ववशेर् के्षत्रग  भनेर कायणक्रि प्रस् ावव  गर् यौं त्यहााँ 
२/१० भनेर हािीलाई हररयो घााँस फाधलयो, अधन अको न्जल्लाग  सडक भनेर 
हािीले त्यहााँ पधन बजेट फाधलयो  र अवहले हेनुणस ्   के भछ? िैले त्यहााँ भन्दा 
बढी भन् न चाहान् न।त्यो योजनाहरु कुन ठाउाँिा पगेुका छन   ? ि   िन्त्रालयध र 
जााँदाखेरी किणचारीहरु   दाहीन ेकुिले धन देबे्र कुिले धन ठोवकन ेगरर जस् ो देख्छु, 
हैन त्यही कारर्ले हो  ? यसकारर्  के हो   भन ेयो सबभन्दा सिंबदृ्धीको बािक 
हो हािीले िेरैचोटी सदनिा के भनेका छौं   भन ेबजेटलाई असारे बजेट नबनाउाँ 
भनेका धथयौं यो हाम्रो सबभन्दा दखुदको धबर्य बनेको छ के हािी त्यही हो? पैसा 
पर् यो भनेर एकाध र न्चत्   बझुाउाँदै वहिंडन ेअधन फेरी सप्पै नहनु ेभयो भनेर रुाँदै वहिंडन े
पररन्स्थ ीले देशको सिंबवृद्ध बनाउन ददिं दैन, देशलाइ दखुान्  अवस्थािा सजृना गछण र 
यो कथा हािीले िेरै बोक्नपुने अब न्स्थ ी आयो हािीसाँग।यो सबैभन्दा नराम्रो पक्ष 
बनेको छ जस् ो िलाई लाग्छ र अकोध र िैले यहााँ केही ववधनयोन्ज  बजेटहरुको 
सन्दभणिा केही कुराहरु उठाउन चाहान्छु, अवहले पधन न्जल्लाग  र के्षत्रग  
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बजेटहरुको कुरा गररएको छ।हािी बाग्लङु्गका िाननीयहरुको धनवाणचन के्षत्रग  
सडक   कुनै सौ ाजस् ो   हैन होला नी ! हैन कोवहलाई भने सा  लाख सम्ि सा  
करोडसम्ि ववधनयोजन गने ,हािीलाई भन े४ करोड िात्र ववधनयोन्ज  गने ? त्यो 
सिान सडक भनेको? यस् ो वकधसिको नहनु पने हो जस् ो िलाई लाग्छ र त्यो 
वकधसिको कुरा पधन हािीलाई अप्ठ्यारो परेको छ र अकोध र िैले िन्त्रालयका 
केही बजेटहरुको सन्दभणिा कुरा गरें। प्रदेश िन्त्रालय, प्रदेश सभाका भबनहरुको 
धनिाणर् यसको प्रध वेदन बनाउने कुरा, धडवपआर गने कुराहरु यहााँ उल्लेन्ख  छ।िैले 
िखु्यिन्त्रीज्यूको िन्त्रालयग  हेदाणखेरी पधन त्यहााँ धडवपआर गने बजेट भनेर 
५०/५० लाख बजेट छुविएको छ भन े यहााँ डेढकरोड बजेट पधन फेरर उही 
प्रध बेदन  यार पानण उही धडवपआर गनण भनेर यसरर वकन डुन्प्लकेशन गरेर बजेट 
छुट्याईन्छ?िलाई लाग्छ धडवपआर गने बजेट वास् बिा थोरै हनुपुने हो।हैन 
धनिाणर् गने भन्दा िेरै बजेट यो भएको छ त्यसले गदाणखेरर िलाई लाग्छ यो बजेट 
सन्दभणिा पधन छुविन आवश्यक िूल्याङ्कन हनु आवश्यक छ र अकोध र जनु 
प्याकेजहरुिा बजेटहरु रहेका छन र िन्त्रालयसाँग हािीले केही सिझदाररहरु पधन 
धबग िा हािीले गरेका हौं।कध पय धबस् ार गने न्जल्लाहरु,कध पय िाईक्रोहाईड्रो 
सञ्चालन गने न्जल्लाहरु िलाई लाग्छ त्यो न्चजहरु पधन हाम्रो सिझदारर अनसुार   
हाम्रो कररब कररब   सिस्या कुन हो कुन ठाउाँ हो भन् ने छुविएको हो धन   ! त्यध  
ठाऊाँ िा    ्   ्पाधलकहरुका वाडहरुिा हािीले वकन रकि ववधनयोजन छुियाउन 
सकेनौं र वकन अबण्डािा राख्यौं?िलाई लाग्छ यो अबण्डा राखे पधन आगािी ददनिा 
यसलाई िेरै पारदन्शण प्रकारले वहजोको सिझदाररका सिस्याका पवहचानका आिारिा 
बजेट ववधनयोजन गररयोस।्यही कुरा व्यि गनण चाहान्छु र यध  भन्दै ि आफ्नो 
भनाई यवहाँ टुङ्ग्याउाँछु। िन्यवाद ! 
िाननीय सभािूखिः- 

 िाननीय सदस्य श्री लक्ष्िी सनुारलाई छलफलिा भाग धलन सिय ददन्छु । 



17 
 

िाननीय सभािूखज्यू, आज हािी २०७६ सालको ववधनयोन्ज  धबिेयकिाधथ भौध क 
पूवाणिार धबकास िन्त्रालय सम्बन्न्िको छलफलिा छौं।सवणप्रथि   यध  दूिःख र 
िेहन को साथिा सबै भगूोल हेरर अधन कुन ठाउाँिा के कध को आवश्यक छ भधन 
िाननीयज्यूहरुको योजनालाई िध्येनजर गरर बजेट बााँडफााँड गनुणभएको छ  
गनूणभएकोिा भौध क पूवाणिार धबकास िन्त्रालयका िन्त्रीज्यू त्यससम्बन्िी 
किणचारीज्यूहरु र सम्पूर्ण िन्त्रीज्यूहरुिा हरुलाई िन्यवाद ददिं दै ि र िेरो दलको 
 फण बाट सिथणन गनण चाहान्छु।सबै िाननीयज्यूहरुले भन् न ेगनुणभएको छ,िेरै बजेट   
नवलपरु न्जल्लािा गएको छ, खसुी छ, खसुी लाग्छ।यो भएको कुरा हो वकनभने यो 
न्जल्ला पछाधड परेको न्जल्ला हो र पवुणिा ३ नम्बर प्रदेशसाँग जोधडएको छ र 
पन्िििा ५ नम्बर प्रदेशसाँग जोधडएको छ र त्यसिा पधन धबनयत्रीवरे्ी 
गाउाँपाधलकाका केही वडाहरु भार को नाकासाँग जोधडएको छ।नवलपरु न्जल्ला 
पूवाणिार धबकासको लाधग िेरै पछाडी परेको छ।त्यसिा पधन धबनयत्रीवेर्ी ससु् ाका 
जन ाहरु आफ्नो गाउाँपाधलकाको कायाणलय आउन ३ घण्टा लगाएर आउन 
पनेछ।प्रदेश आउन   झनै ६/७ घण्टा लगाएर ५ नम्बर प्रदेश हुाँदै 
आउाँनपुछण।त्यस् ो ठाउाँिा बजेट िेरै लाग्ने स्वभाधबकै कुरा हो र त्यध िात्र नभै 
धसिंचाई फण  र खानेपानी फण  पधन हेने हो भने अध  नै आवश्यक छ। िाननीय 
सभािूखज्यू, कास्की न्जल्ला लगाय  अरु न्जल्लाहरुिा हेदाण िलाई के लाग्योभने 
धबधभन् न  ाल  लैया धबधभन् न ििण अनसुारका िठिन्न्दर र गमु्बाहरु, पाटीपौवा, 
धबधभन् न जा जा ीका सङग्रहालयहरु र सिदुाय अनसारका भबनहरुका लाधग थोरै िेरै 
बजेट छुन्ट् टएको छ र नवलपरु न्जल्लािा हेदाण त्यो सम्बन्न्ि किै बजेट भएको 
जस् ो लाग्दछ र िैले पधन िठिन्न्दरको र िवहला भबनहरु साथै दधल  भबनहरुको 
लाधग योजना पेश गरेको धथएाँ त् यो प्रध  केही बजेट छुविनै बााँवक हो की ! भएर पधन 
िैले नदेखेको होकी ! त्यो बझु्न सवकन।िध्यधबन्दू नगरपाधलकािा दली  भबन 
नभएर धिवटङ्ग वा गोष्ठी बस्न परेपधन वक कसैको भवन भाडािा धलएर वक रुखिनुी 
चौरिा बस्नपुने बाध्य रहेको छ,त्यसको लाधग धिल्छ भन े सम्बन्न्ि  िन्त्रालयको 
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ध्यान जाओस भन् न चाहान्छु।िाननीय सभािूखज्यू, नवलपरु न्जल्लािा बसोबास 
गरेका आिा भन्दा िैरै जन ाहरु सकुुम्वासी जग्गािा अवन्स्थ  छन र त्यस 
सकुुम्बासी सिस्या सिािनका लाधग केही बजेट छुविएको जस् ो िलाई लागेन।िैले 
पधन िेरै योजना लागेन र िैले पधन िेरै योजनाहरु पेश गरेकी धथएाँ, त्यसिा कध  
परेछ र कध  पनै बााँकी हो र जनु ि आफै बसोबास गरेको वाडण चाही िं शून्यिा 
रहेको छ र त्यसिा केही िन्त्रालय बाट बास्केटिा रान्खएको बजेट िध्येिा केही 
बजेट पछण की भन् न ेआशा राख्दै अन् िा यो बजेट योजना त्यध  िेहन का साथ 
ववधनयोजन गनुणभएको छ त्यसको लाधग फेरर पधन सम्बन्न्ि  िन्त्रालयहरुलाई र 
किणचारीहरुलाई र िन्त्रीज्यूहरुलाइ हादीक िन्यवाद ददाँदै ि र िेरो दलको सिथणन 
जनाउाँदै िेरो भनाई यवहाँ अन्त्य गछुण। हस   िन्यवाद ! निस्कार ! 
िाननीय सभािूखिः- 

 िाननीय सदस्य श्री िन बहादरु गरुुङ्ग लाई छलफलिा भाग धलन सिय ददन्छु । 
िाननीय सदस्य िन बहादरु गरुुङ्ग। िाननीय सदस्य िन बहादरु गरुुङ्ग। 

  

 िाननीय सदस्य श्री ववष्र् ुप्रसाद लाधिछाने लाई छलफलिा भाग धलन सिय ददन्छु 
। 

िाननीय सभािूख िहोदय,यस गण्डकी प्रदेशलाई सनु्दर गण्डकी प्रदेश, राम्रो गण्डकी 
प्रदेश अधन ववकधस  गण्डकी प्रदेश बनाउने सन्दभणिा हािी आज आथीक बर्ण 
२०७६/०७७ को बजेट आथीक िाधिला  था योजना िाननीय आथीक िाधिला 
 था योजना िन्त्रीज्यूले प्रस्  ु गनुणभएको बजेटिाथी छलफल गदैछौं।बजेट आको 
छ स्वभाधबक प्रकृया बाट आकोछ।यहााँ कहीीँक ै त्रवुट पधन फेला परे,कवहाँ करेक्शन 
हनुे काि पधन भाकोछ।जे जसरर आको भएपधन हाम्रो ववश्वास िेरो ववश्वास के हो 
भन ेयो बजेटले गण्डकी प्रदेशको भाग्य कोररनपुछण,यहााँका जन ाको जनु ववश्वास हो 
प्रदेश सरकार प्रध  सिंघीय ाप्रध  त्यो ववश् वास  ोधडन हुाँदैन भन् न ेहो। व्यन्ि जोसकैु 
हनुसक्छ दल जो सकैु हनुसक्छ,लक्ष्य िैले बारम्बार भनकेो छु,लक्ष्य एउटै हो 
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हाम्रो।जसरर हनु्छ सनु्दर गण्डकी प्रदेश बनाउने।यहााँ िाननीयज्यूहरुले िेरै कुरा 
ल्याउनभुकोछ,िलाई पधन कवहाँ क ै लाग्यो कुरा सनु्दा ! कध  िाननीयज्यूहरु 
रा भरर पढनभुो,हेनुणभो  र योजना प्राप्त भएन।सााँच्ची नै त्यो पररन्स्थध  हो भन े
दूखदायी पररन्स्थध  हो।हािीले काि गने क्रििा सिग्र धबकास गने कुरोलाई यो र 
त्यो होईन  ाँ र ि होईन हािीिा धसधि  हनु जरुरी छ।िेरो होईन हाम्रो प्रदेशको 
भाबनाले अगाडी बढ्न जरुरी छ,ि त्य ा अनरुोि गनण चाहान्छु।बजेट आकोछ 
परेकोछ कवहाँ न कहीीँ यही प्रदेश धभतै्र हो ।अन्घल्लो वर्ण पधन बजेट आयो दिंग पर् यौं 
अन्घ िाननीयजीले भन् नभुो,बजेट आएपधछ दिंग पररयो।सत्तापक्षसाँगै अन्ल्ल नन्जक 
हनुहुनुे िाननीयजी बाटै कुरो आयो हररयो घााँस देखाउने काि। बजेट पर् यो हािीले 
पधन कल्पना गर् यौं अब चावह ि आफै नवलपरुको भाको हुाँदा यसले नवलपरु साहै्र 
राम्रो हनु्छ भन् न ेलाग्यो। बजेट परेर िातै्र हुिंदैन कायाणन्वयनको पक्ष खै   ! अवहले 
पधन कायाणन्वयनको भरपदो आिार भन्या के हो भन् ने कुरोिा अझै पधन शिंका 
छ।हािी काि कसरी गदैछौं, हाम्रा बजेट कायाणन्वयन कसरी हनु्छ भन् ने कुरा चाही िं 
िहत्वपूर्ण हो। हािीले हेर् यौं,प्रदेशस् रीय बाटोलाई हेर् यौं,दिंग पयौं अवहले त्यहााँका 
जन ाले हाधि हाम्रो के्षत्र बाट न्जत् ने िाननीय पधन झठुो बोल्दोरैछ र त्यो रा ो 
वक ाबिा प्रकाशन गने सरकार पधन झठुो बोल्दोरैछ, काि चावहिं नहुाँदोरैछ भनेर 
भन् न थालेका छन अथाण  यो न्चन् ा सरकारले काि गरेन होईन,जन ाको धबश्वास 
टुट्छ वक भन् न े िहत्वपूर्ण कुरा हो त्यसैले त्यो जन ाको धबश् वास टुट्न नददनको 
लाधग, सिंघीय ा प्रध  जन ाले जनुरुपले हेरेको छ,प्रदेशलाई जनु वहसाबले हेरेको छ 
प्रदेशसभालाई र यहााँको सरकारलाई,त्यो ववश् वास टुट्न नददनका लाधग कायाणन्वयन 
पक्ष दररलो हनुपछण भन् ने िलाई लाग्छ।गण्डकी प्रदेशधभत्र ४ वटा स्थान जो हािीले 
निूना बनाउने भन् यौं जस अन् गण  नवलपरु पधन एउटा भाग्यिानी हो हपु्सेकोट 
पर् यो, साधबक हपु्सेकोट गाउाँपाधलका गा.धब.स.। अनगुिन कसले गने थाहा 
छैन,त्यहााँ काि केभाछ त्यो के्षत्रबाट धनवाणन्च  ि प्रदेश सभाको सदस्य,िलाई थाहा 
छैन।कसले गएर गने हो कहााँ गने हो किणचारीले गने भन्छन त्यहााँका जन ाहरु ! 
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१ करोड रकि पर् यो एउटा सपना देखे त्यहााँका जन ाले ओहो! अब यो हपु्सेकोट 
  सबै वहसाबले सम्पन् न हनुे भो भनेर,निूना बनाउने कुरा भो।िैले सधुनराछु त्यहााँ 
काि भाकोछ, एउटा सािदुावयक भबन बनाउने काि भाछ। हािीले रा ो वक ाबिा 
राख्दा आधथणक,सािान्जक लगाय का धबकास गने भन्यौं, त्यहााँका जन ाहरु पधन 
त्यही वकधसिले आशावादी भए। त्यो बजेटले १ करोडको काि एउटा सािदुावयक 
भबन बनाउन े भन् याछ त्यसले कध  आधथणक राजनैध क, सािान्जक कध  धबकास 
हनुेहो त्यो हपु्सेकोटको ! िलाई थाहा छैन त्यसैले िैले भन् न खोजेको के हो   
भन्दा एक   बजेट कायाणन्वयनिै शिंका छ,हािीले अन्घल्लो बर्णले। यसको ि लब 
अवहले पधन त्यही होस होइन,िैले के भन् न खोन्जराकोछु भन े कन्म् िा पधन 
कायाणन्वयन गने पाटो बधलयो होस र अको कुरा के हो   भन्दा अनगुिनै छैन, 
होला िैले किणचारी साथीहरुलाई अत्यन्  सम्िान गछुण ि सम्िान गछुण वहााँहरुलाई 
,वहााँहरुले गरेको काि प्रध  िैले अववश्वास कवहल्यै पधन गने गर् या छैन िेरो 
राजधनध क लािो लािै भो िेरो राजधनध क न्जवन! िैले जवहले धन सम्िान गछुण  र 
जनु वहसाबले काि भाकोछ प्रदेश सरकारले गरेको भन् न े भाको छैन।किणचारी 
साथीहरु आउनभुा्यो, वहजो किणचारी साथीहरुले जे गनुणभा्यो वहााँहरुले गनुणभाछ 
वहजो स्थानीय  ह नहुाँदा जनधनवाणन्च  प्रध धनिी, अवहले धन जन ालाई त्यवह छ 
किणचारी गाको छ काि गरेर फकेको छ, अाँ किणचारीले गरेको भन् न े
भाकोछ।िलाई थाहा छैन, िेरो आफ्नै के्षत्रिा कध । त्यो अनगुिन गने भरपदो 
अनगुिनक ाण त्यो के्षत्रको त्यो प्रदेशको िाननीय हनु्छ की हुाँदैन ? हािीले अबको 
कायणधबिी बनाउाँदा त्य ाध र ध्यान ददनपुछण जस् ो िलाई लाग्छ।बजेट परेको छ 
परेको बजेटको लाधग ि िन्यवाद ददन चाहान्छु, त्यसो हुाँदाहुाँदै पधन केही िहत्वपूर्ण 
योजनाहरु छुटेका छन।हािी खानेपानी वर्ण पधन भनेका छौं,यहााँ सिस्या कस् ो भो 
भन्दा िैले आफुले वटपाएको िध्येिा धन एक दइु पने अधन धबचिा छुट्ने फेरी  ल 
पने हुाँदा त्यो प्राथधिक ाआिारिा जस् ै कोलवुाखानेपानी योजना भन्याछ त्यो िाधथको 
धन पर् यो  लध र धन पर् यो धबचको छुयाछ अब त्यहााँका जन ालाई यो 
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कोलवुाखानेपानी नभएधन हुाँदोरैछ की भन् न ेपररराछ। त्यस् ै खानपेानीका केही त्यस् ै 
अत्यन् ै िहत्वपूर्ण ठाउाँ छुयाछ,हािी हपु्सेकोटलाई सााँच्चै नै निूना बनाउन े
भन्याछौं, त्यहााँको बाटोको योजना िैले प्रस्  ु ददएको धथएाँ, बझुाएको धथएाँ त्यहााँको 
खानेपानी पधन िैले हपु्सेकोटको भनेको धथएाँ अब त्यो अन्घल्लो १ करोडले   एउटा 
सानो सािदुावयक भबन बनेर त्यहााँको राजधनध क, सािान्जक जीवन अत्यन्  िाधथ 
आइसक्याछ,अबको १ करोडले के हनुे हो थाहा छैन,त्यसैले त्यहााँका बाटाघाटा र 
खानेपानीलाई पधन प्राथणधिक ा पाओस ्भनेर िैले ईंधग  गर् या धथएाँ, त्यो चावहाँ नपरेको 
अबस्था छ।त्यस् ै पक् की पूल यसपटक िेरो के्षत्रिा त्यो सबै सम्पन् न भाको ररपोटण 
आयो वक के भो थाहा छैन, यो पक् की पूलले चावहाँ बाटो धबराएछ की भन् न ेलाग्यो 
अथवा त्यो टाईप गदैगदाण कवहाँ छुटेको हो वक भन् न ेिलाई लाग्या छ,त्यो पक् की 
पूलले ठ्याक् कै िेरो के्षत्रिा चावहाँ छोएन, अकै बाटो क ाबाट फुत्क्यो,फुत्केको ि 
आफुले चावहिं त्यो िेसै पाइन।त्यसैले पक् की पूल एउटा पधन नपरेको अवस्था छ र 
पक् की पूल त्यही अबस्था भो।धसिंचाईको एउटा िलाई लागेको कुरा के छ भने 
क्रिसिंख्या २९२५ देन्ख २९९४ सम्ि नदी धनयन्त्रर् सम्बन्िी कायण भन्याछ र कायण 
गने धनकाय चावहिं के भन्याछ भन्दा धसिंचाई धडधभजन कायाणलय बदणघाट भन्याछ ।अब 
िैले नबझु्या हनुसक्छ है त्यो ! अवहले पधन त्यही ५ नम्बर प्रदेश बाट हाम्रो काि 
हनुे हो या त्यो गल् ीले त्यसो भाको हो यो बारेिा पधन िैले हेनणलाई चावहिं अनरुोि 
गदणछु अब त्यस् ै गरेर अन्घ िाननीय लक्ष्िी सनुारजीले एउटा कुरा 
ल्याउनभुाछ,धबर्य प्रसिंग अधलवकध  फरक भएपधन वहााँले जोड्याहुाँदा िैले अधलवकध  
थोरै ईंवक  गनण खोजें,यसपटक यो नवलपरुका िठिन्न्दर, गमु्बा,चचण लगाय काले 
खासै िेसो पाउाँनै पाएनछन भन् न े लाग्याछ िलाई।त्यो कहााँ क ाबाट चावहिं त्यो 
अलिल भाको हो एउटा पधन िलाइ लाग्छ नवलपरुिा त्य ा भाछैन, त्यो स्वाट् टै 
ठूलो बजेट राखेर पधछ ददने होवक! भन् न े ववश्वास चावहाँ िलाई लाधगराछ त्य ाध र 
।हािी  ाल सिंरक्षर् भनेर वविेयक ल्यायौं ि अधलकध  प्रकृध प्रिेी पधन िान्छे! 
कल्पना गरें हाम्रा ध   ालहरु अब सिंरन्क्ष  हनु ेभए कलकल पानी बग्न ेभए पाकण  
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हधुनभो भनेर त्यो पधन कहााँ क ाक ा अलिधलएको हो वक! िैले हेरें , िैले पवहला 
चस्िा नलाईकन हेरें , चस्िा नलाएर हेदाण क ै नदेख्या हो वक भनेर फेरर चस्िा 
लाएर हेदाणपधन कवहिं क ै त्यस् ो चावहिं फेला परेन,त्यो पधन टाईप गदाण कवहिं छुटेको 
होभन े त्यसलाई पधन करेक्शन गनण ि हादीक अनरुोि गदणछु।यहााँ कुराहरु 
आकाछन,प्रध पक्षका केही रोदन भन् ने कुराहरु पधन सधुनए वहजो।िलाई 
लाग्छ,प्रध पक्षको रोदन चावहाँ होइन, प्रध पक्षको सहयोग हो भन् ने िलाई 
लाग्छ।जवहलेपधन प्रध पक्ष सहयोग गनण सरकारलाई सहयोग गनण  त्पर 
छ,कवहलेकावहाँ सहयोग धलन पधन जान् नपर् ण भन् न े कुरा हनु्छ ददन िात्र होईन धलन 
पधन जान् नपने हनु्छ भन् न ेछ। िह काढ्नलेे हा  चाट्न े कुरोधस  िैले ठुलो कुरो 
िाधनन,िह काढ्नेले हा  चाट्छ,चाट्नपुछण।सिस्या कहााँनेर आयो भन्दा त्यो िह 
िाहरुीले टोक्दाखेररको वपडा कसले बझु्न े भन् न े कुरा आयो, िेरो अनरुोि छ त्यो 
वपडाबाट वच्नको लाधग अवहले नयााँनयााँ प्रधबिी आकोछ,नयााँ प्रधबिी अपनाउने काि 
गररयो भन े टोक्दैन।अवहले चावहाँ त्यो परैु जालीवाला कपडा हनु्छ,त्यो लाएर िौरी 
काढ्न गयो भन ेटोक्दैन, त्यो टोकाईको वपडा भोग्नपुदैन अथाण  त्यो जाली भनेको 
प्रध पक्ष हो, जवहलेपधन त्यो प्रध पक्ष यहााँहरुको साथिा भयो भन ेत्यो टोकाईको वपडा 
नहनु ेकुरा व्यि गदै ववदा हनु्छु। िन्यवाद ! जयनेपाल ! 

िाननीय सभािूखिः- 
  िाननीय सदस्य श्री ददपक थापा लाई छलफलिा भाग धलन सिय ददन्छु । 

सभािूख िहोदयज्यू, हािी २०७६/०७७ सालको ववधनयोन्ज  बजेटको 
कायाणन्वयनको पक्षिा हािी छलफल साथै हािी कायाणन्वयनिा हािी गै राखेका 
छौं।यसैले यो बजेट सरकारले जसरर िेहन का साथ ल्याएकोछ र यो बजेट 
िहत्वकािंक्षी भन्दा पधन सियसान्दधभणक र अवहलेको आबस्यक ाको आिारले चावहिं 
ल्याएको चावहिं छ।यसैले यो बजेटप्रध  सिग्र प्रदेशका के्षत्रहरुलाई कध  सिेटन 
सक्यो सकेन, त्यहािं कवहाँ किी किजोरी नै भएको भएपधन शायद िूख्यिन्त्री  था 
यहााँ सम्बन्न्ि  िन्त्रीज्यूहरुले पधन यसको चावहाँ आफ्नो क्षिायाचना पधन िागेको छ 
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र ददएको छ त्यसैले सबैभन्दा यो बजेट ल्याएकोिा सबैलाई िैले यहााँ िन्त्रीज्यू  
अथवा यसलाई चावहाँ िन्यवाद टक्र् याउन चाहान्छु र िलाई लागेको यो िातै्र हो वक 
! जनु वक हािले यो बजेट ववधनयोन्ज  गने एउटा चावहाँ छनोटको प्रकृयािा 
रहाँदाखेरी जनु यो भन्दा अगाडी कवहाँ यो एउटा प्रस् ावको क्रििा रहाँदा 
िाननीयज्यूहरुसाँग पधन सम्बन्न्ि  िन्त्रीज्यूहरुले िन्त्रालयले यसको चावहाँ छलफलिा 
अथवा त्यसको चावहाँ  प्रस् ाविा सझुाव सल्लाहहरु रान्खनेछ भन् ने कुरा राख् नभुएको 
धथयो। शायद ि िातै्र छुया हो वक अब सबै िाननीय यो   िैले िेसो 
पाईन।त्यसैले हनुसक्छ त्यही भएको हनुाले कवहाँ, कवहाँ सानोध नो कधि 
किजोरर,त्रटुी त्यवहाँधनर भएको हो की जस् ो िलाई लाग्छ र यसरर हुाँदाखेरी यो 
बजेट जे जध  छ सिग्ररुपले यो जे ववधनयोजी  गरेको छ, यो दठक छ दठक ठाउाँिा 
गएको छ र कवहाँकवहाँ यसको चावहाँ किजोरीहरु, कवहाँ चावहाँ यसको त्रटुीहरु, कहाँ 
चावहाँ यसको चाहीीँ त्यहााँ सिेटन सक्या छैन भने धनन्ि  रुपले िैले अब सझुावको 
वहसाबले नै यसलाई सच् याउने र त्यसलाई चावहाँ कवहाँ छ भन े पधन यसलाई 
सच्याउनको लाधग पधन िैले अनरुोि गरें र यवह रान्खरहाँदा िैले पधन िेरो जनु 
धनवाणचन के्षत्र स्याङ्गजा १ को १ के्षत्रिा पधन बजेट थोरै जे जध छ आाँफूले जे 
राखेको छ, त्यो परेको छ दठक छ जनु वक यहााँ आएको छ।यहााँहरुलाई जनु 
िन्त्रीहरुलाई ि यसलाई िन्यवाद टक् र्याउन चाहान्छु  र कवहाँकवहाँ त्यो जनु 
आवस्यक ा र प्राथधिक ाकोक्रििा राख् ने बजेटहरुिा केही चावहाँ त्यहााँ छुट्न ु या 
अदलबदल हनु गएको चावहाँ देन्खयाछ।अब यो कसरर रह्यो के भो? हनु   त्यो 
प्रस् ावहरु   गएकै धथयो होला र यो राख्दाखेरर त्यो खालको बनेको धन होला  र 
यहााँ एउटा चावहाँ धसिाधसिा राख् नपुदाण जनु वक राङखोलाबाट धबरुवा जान ेबाटो त्यो 
एउटा स्याङ्जाको पूवी दन्क्षर् बाटोको एउटा चावहिं ठुलो नाका हो,जसले त्यसले 
 नहुाँ,जसले य ा चावहाँ पाल्पा र हररनास र  पाईंको चापाकोट त्यसले चावहाँ परैु 
एउटा छुनेभाको र झण्डैझण्डै त्यो बाटो बाट ददनको ३०/३५ वटा गाडीहरु दैधनक 
चावहिं चल्ने गछण र िान्छेहरु त्यहााँ हजारौं िान्छेहरु आव जाव  गने गररन्छ र सबै 
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िन्त्रीहरु पधन जानभुकोछ सबै त्यो ठाउाँ देख् नभुाकोछ र हाम्रो भौध क िन्त्री पधन 
शायद त्यो बाटोलाई राम्रखैालको चावहाँ शायद सनु् नपाउनहुनुेछ भन् न े एउटा 
कायणक्रििा बोल्नभुएकोछ, बोल्नभुएको धथयो  र त्यो बाटोिा राङखोला धबरुवा 
खण्ड भनेर अब खण्ड भनेर एक करोड   राखेको छ  र त्यसले त्यल्लाई सिेटन 
सवकन् न त्यसकारर्ले त्यो जनु वक बाटो त्यस् ोखालको छ वक! त्यसले चावहिं अधल 
त्यसलाई चावहाँ ध्यान जाओस र यो चावहाँ रहोस िैले यो चावहाँ राख् न चाहें र यसरी नै 
अको चाहीीँ प ुलीबजार स्याङ्जाको वडा नम्बर २ िा स्याङ्जा हदुदकोट राङभाङ 
ज्यािीरे भनेर जनु बाटो चावहाँ ददएको धथयो र त्यो बाटो अत्याधिक आवश्यक छ वक 
त्यो बाटो चावहाँ स्याङ्जा बाटिाथी धसिै चावहाँ गाडीिा अथवा िोटरसाईकलिा गयो 
भने त्यही १५ देन्ख २० धिनेटिा पधगन्छ र य ाबाट घिेुर जााँदाखेरर कररब 
एउटालाई चावहाँ १ घण्टाको हाराहारी लाग्ने हनु्छ र त्यो बाटो साहै्र नै त्यो गाह्रो 
कष्ट छ र त्यसको चावहाँ धडवपआर सवह  सबै गरेर यहााँ बझुाएको पधन छ साधथहरुले 
र त्यो कुरा िैले पधन राखेको धथयो र त्यो बाटो नपररकन स्याङ्गजाको बसपाकण - 
आथणर भन् निेा त्यहााँ ५० लाख रुपैया चावहाँ ववधनयोन्ज  गररएको छ।त्यो खालको 
चावहाँ त्यो भयो,र त्यहााँका वडाध्यक्षसाँग ि यहााँ बाट जनु वक धसधलङ्गिा परेर बजेट 
पररसकेपधछ अधन वडाध्यक्षको १ को वडाध्यक्षले िलाई फोन गनुणभो र यो के भो 
दाज ुभनेर भन् नभुो र त्यहा गएर छलफल गदाण यहााँ   आवश्यक त्यध  होइन जम्िा 
चावहाँ ि वडाध्यक्षको ना ाले ि यो १ नम्बरको वडाध्यक्ष हुाँ िलाई चावहाँ २ लाख 
रुपैयााँ िाग्या हो  र ५० लाख रुपैयााँ चावहाँ आयो र यो सबै एउटा खालको चावहाँ 
बनेको छ कवहाँ क ा िातै्र हो  र हाम्ले   त्यो २ नम्बर वाडणलाई   त्यो कुरा 
गर् या्यो यो के भयो? त्यो खालको चावहाँ रह् यो।त्यसकारर्ले त्यसको पधन िैले 
कररब यहााँ यो कुरा राखें। यसरर कवहाँ पने योजनाहरु कवहाँ चावहाँ नपने र कवहाँ चावहाँ 
त्यो अधल भैसकेकोहरुिा यो रहेको छ ।त्यसकारर्ले यो बजेटहरु त्यस् ोखालको 
चावहाँ जनु बनकेो छ यसिा पधन के हो एउटा छलफलबाट, बहसबाट अब यो धिल्ने, 
नधिल्न े के हो ? यो राख् ने कुरा िैले राखें र त्यो दइुटै वडाअध्यक्षहरुलाई १ 
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नम्बरको वडाध्यक्ष पधन र २ नम्बरको वडाध्यक्षसाँग  कुरा गदाणखेरर यो चावहाँ 
धिलाउन छ धिलाईददनपछण र हाधि दठक छ २ नम्बर १ नम्बरको त्यो चावहाँ  
उसले कािहरु गदै जाला  र त्यो चावहाँ पचासै लाख रुपैयााँ त्यहााँ चावहाँ लगदैन भन् न े
खालको यसरर रहेको छ यसरर रहने क्रििा यो बजेटहरु जनु यसरर रहाँदाखेरर िैले 
अन्घ भन ेजस् ै क ै हािी अवहले यसको चावहाँ छलफल, बहसहरु जनु वक एउटा 
अवहले चावहाँ पूवण यारी हाम्ले गनण सकेनौं वक!  र त्यसकारर्ले िेरो सझुाव यो 
पूवण यारीको धनन्म्  िैले अनरुोि गनण चाहेँ र यसरी नै यो प्रदेशले जनु वक यो 
सरकारले प्रदेश सरकारले िलाई एउटा लाको जनु वक प्रदेश सरकारको िखु्य 
प्रशासधनक केन्ि प्रदेश भबन, प्रदेश प्रन्शक्षर् प्रध ष्ठान र प्रिखु पदाधिकारीको 
आवास धनिाणर् सरकारले सबऔभन्दा ठुलो रकि ववधनयोजन गररएको छ कररब १ 
अरब ७० करोड भनरे रान्खएको छ, यो राम्रो कुरा हो यो िेरै िेरै िन्यवाद छ 
दठक छ  र िलाई लागेको के हो भन े यहााँ कररब चावहाँ िाननीयहरु पधन अब 
एउटा डेरा डण्डा गनण अधल गाह्रो गाह्रो भएको हनुाले क ै यो पधन यहााँ सिावेश 
गररददएको भए यो एवककृ  एउटा योजना आईददएको भए यसले पधन त्यो सम्बन्ि 
दठक हनु््यो वक ! त्यसकारर् यो छुियाएको वा हो वक यो चाहीीँ हाम्ले पधछ चाहीीँ 
बजेट नपगेुर पधछ राखेको हो वक त्यसकारर् िेरो अनरुोि यो पधन सच्याउनका 
लाधग अब त्यो खालको रहेको भए यसिा चावहाँ त्यो राखेको भए आवास यदद िैले 
नबझेुर हो वक हैन? सािंसद िाननीयहरुको धनन्म्  त्यो आवासको धनन्म्  चावहाँ त्यवहाँ 
राखेको भए एउटा चावहाँ एउटा एवककृ  योजना राखेको भए दठकै हनु््यो वक! जस् ो 
िलाई लागेको।होईन िैले नबझु्न पधन सक्छ त्यो िैले त्यो क ै ि भ्रि पधन 
हनुसक्छ र यवह कुरा राख्दै जनु यो बजेट जनु ववधनयोजन गरेको छ यसिा िेरो 
पाटी र स्वयिं ि आफैं  यसले चावहाँ हाम्ले एउटा सहयोग साथ अगाडी बढाउन र जे 
चावहाँ हाम्रो सिंघ सरकारले र हाम्रो चावहिं प्रदेशले जनु वक सम्बदृ्धी नेपाल र एउटा 
सखुी नेपालीको चाहना छ र हािी शान् ी सभ्य ाको एउटा उसिा जान चाहेको छौं 
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यसको चावहाँ सफल रहोस।यही कुरा राख्दै ि यहााँ बाट धबच बाट धबदा हनु 
चाहान्छु।हस   िन्यवाद  ! 

िाननीय सभािूखिः- 
 िाननीय सदस्य श्री साववत्रा राना लाई  छलफलिा भाग धलन सिय ददन्छु । 

सभािूख िहोदय,२०७६ को ववधनयोजन वविेयक आधथणक वर्ण २०७६/७७ को 
बावर्णक धबकास कायणक्रि अन् गण  धबर्यग  िन्त्रालयको छलफलको सन्दभणिा 
भौध क िन्त्रालयको पवुाणिार धबकास िन्त्रालयबाट ववधनयोन्ज  बजेटको छलफलको 
क्रििा उपन्स्थ  छौं।सवणप्रथि अत्यन्  िेहेन का साथ बजेट ववधनयोजन 
गनुणभएकोिा िन्त्रीज्यू र िन्त्रालयको वटिलाई वटिप्रध  हाददणक आभार प्रकट गनण 
चाहान्छु।हाम्रा चाहानाहरु पधबत्र छन,सरकारका उद्धेश्यहरु िहान छन,जन ाको 
घरदैलोिा सरकार पगु्नपुछण,धबकासका योजनाले सबै गाउाँवस् ीहरु 
सिेवटनपुछण।हािीले बझेुका छौं सरकारको आफ्नै वाध्य ा छ।बजेटको धसधि  ा 
छ।धसधि  बजेटलाई पधन कुशल ापवुणक,बैज्ञाधनक ढिंगले ववधनयोजन भएको 
छ।कुल बजटको ४९.६४ पसेण्ट बजेट ववधनयोजन यस िन्त्रालयबाट भएको 
छ।कुल बजेटको झण्डै ५० पसेण्ट ववधनयोजन हुाँदा पधन िन्त्रालयको कायणके्षत्र 
ववशाल भएकाले उििः बजेट पधन अपयाणप्त रहेको कुरा िाननीयज्यूहरुको 
छलफलको आसयबाट बझु्न सवकन्छ।यसो हुाँदा पधन वजेट ववधनयोजनका पक्षहरु 
राम्रा छन। ११ वटै न्जल्ला ३६ वटा धनवाणचन के्षत्र अपवादिा बाहेक सबै 
पाधलकािा बजेट पगु्न े गरर वजेट ववधनयोजन भएको छ,बजेटलाई धनयाल्दा यस् ो 
पाउाँन सवकन्छ।िन्त्रालयले िूलभ ूरुपिा सडक,खानेपानी,धबजलुी,धसिंचाई,िोटरेवल 
पलु,झोलङु्गेपलु,भबन धनिाणर्िा बजेट ववधनयोजन गरेको देन्खन्छ। सरकारको 
नीध ,कायणक्रि र बजेट विव्यलाई आिार बनाएर बजेट ववधनयोजन भएको 
देन्खन्छ। सरकारको नीध ,कायणक्रििा आएको छ,१ न्जल्ला १ बाटो, १ धनवाणचन 
के्षत्र १ िहत्वपरु्ण बाटो, यो ववधनयोजनको आिार बैज्ञाधनक छ।यसले ११ वटा 
न्जल्ला ३६ वटा धनवाणचन के्षत्र सिेवटएको छ भन् न ेहािीलाई लागेको छ।गौरबका 
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योजनाका बाटाहरु सिेवटएका छन।सडक, पलु, झोलङु्गेपूल धनिाणर् र धडवपआरका 
लाधग बजेट ववधनयोजन भएको पाईन्छ।खानेपानी सरकारको लक्ष्य नै २ बर्णधभत्र 
सबै घरिा खानेपानीको िारो परु् याउने लक्ष्य रहेको छ यसलाई िध्यनजर गदै 
खानेपानी योजनािा बजेट ववधनयोजन भएको छ।केही परुाना योजनालाई धनरन् र ा 
र केही नयााँ योजनाहरु सिेवटएको छ। खानेपानीको बहृद सभेक्षर्, न्जल्लाको 
गरुुयोजना धनिाणर्, सम्पन् न खानेपानीको ििण  सिुार, पानीको श्रो भन्दा िाधथ 
रहेको बस् ीहरुिा खानेपानी परु् याउने उद्धशे्यले धलन्फ्टङ्ग खानेपानी आयोजनािा 
बजेट ववधनयोजन भएको छ।यो िहत्वपरु्ण छ,यो जन ाको आिारभ ू आवस्यक ा 
पधन हो,राज्यको दायीत्व पधन हो।सभािूख िहोदय,उज्यालो प्रदेश बनाउन े
सरकारको उद्धशे्य अनसुार उजाण ववकासका लाधग वजेट ववधनयोजन भएको 
छ।केन्िीय प्रसारर् लाईन परु् याउन नसवकने ठाउाँिा सौयणउजाण प्रधबिी जडानका 
लाधग बजेट ववधनयोजनको पक्ष राम्रो छ। खे ीयोग्य जधिनिा बरै्भरर धसिंचाई 
परु् याउन े सरकारको उद्धेश्य अनसुार धसिंचाइको परुाना योजनाको धनन् र ा, केही 
नयााँ योजना धलन्फ्टङ्ग धसिंचाईिा बजेट ववधनयोजन भएको छ, खे ीयोग्य जधिनिा 
धसिंचाई उपलजि हुाँदा कृर्कहरुलाई   राह  हनु्छ नै यसको साथै कृवर् उत्पादनिा 
वदृ्धी हनु्छ,यसो हुाँदा कृवर्िा आत्िधनभणर बन् ने सरकारको योजनािा िहत्वपूर्ण टेवा 
पगु्छ भन् ने िलाई लाग्छ,यसथण यो बजेट िहत्वपूर्ण छ।गाउाँपाधलका केन्ििा 
बहउुद्धशे्यीय सािदुायीक भबन धनिाणर्का लाधग र गौरबका योजनाहरुिा बजेट 
ववधनयोजन भएको छ।सिग्रिा ववधनयोजनको पक्ष राम्रो छ।यसको कायाणन्वयनको 
पक्ष सबल हुाँदा धबकासले गध  धलन्छ र योजनाले साथणक ा पाउाँछ भन् न ेिलाई 
लाग्छ। कायाणन्वयनको पक्ष चनुौ ीपूर्ण छ जनशन्ि अभाव र झण्झवटलो खररद 
प्रकृयाका कारर्ले ग वर्णकोयोजना प्रभावव  भएको अनभु ूी हािीसाँग छ, आगािी 
योजना कायाणन्वयनिा आईपने सबैखाले चनुौ ीको व्यबस्थापन गदै ध ब्रगध का साथ 
योजना कायाणन्वयनिा लाग्नकुो ववकल्प छैन,यो सन्दभणिा ध्यान परु् याउनका लाधग 
सभािूख िाफण   सरकार र सम्बन्न्ि  पक्षलाइ हादीक अनरुोि गनण 
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चाहान्छु।सभािूख िहोदय, काि गने सन्दभणिा छुट हनुसक्छ, छलफलको 
सन्दभणिा िाननीय सदस्यज्यूहरुले िेरै कोर्बाट छलफल उठान गनुणभो। सदन 
अबरुद्ध गनेदेन्ख खेस्रा थप्ने सम्िका कुरा उठे, यध बेला िलाई, यध बेला िलाई 
एउटा भनाइको सिंझना आइराछ,हाम्रो गाउाँिा एउटा हजरुबबुाले भन् नहुनु््यो, कुप्रो 
िान्छे ऊदठसूख न बधससखु ! छलफल सनु्दा सरकारलाई यस् ै बनाउन खोन्जयो 
वक ! खोन्जएको हो वक जस् ो लाग्ने।छलफल सहकायण र सहि ीको रटान 
लगाउने, योजना छुयो भन् न े छुटेका योजना सिाबेश गदाण वकन सिावशे गररस ्
भन् ने यो   आफैं िा कन्रोभधसणयल कुरा भएन र ? सरकारलाई कुप्रो िान्छे 
बनाउन खोज्नकुो कुनै अथण हनु्छ र ? अवहले हािीले अिंधगकार गदै आएको 
अत्यतु्ति धबिी छलफल,सहकायण, सहिध द्वारा अगाडी बढ्दै हाम्रो र राम्रो धबकधस  
सम्बदृ्ध प्रदेश सखुी जन ा बनाउन ेसरकारको लक्ष्यभेदन गनण सवकन्छ भन् न ेिलाई 
लाग्छ। सहिध  र सहकायणिा अगाधड बढ्दाका राम्रा अनभुधू  र सरकार र 
प्रध पक्षका धबचिा पक् कै पधन छन, त्यसरर नै अगाधड बढ्दा राम्रो हनु्छ भन् न े
सझुाव राख् न चाहान्छु।सबैले योजना छुट् यो भनेर भधनरहेका छौं र पधन सािान्जक 
सञ् जालिा िेरो पहलिा भनेर योजनाको फेहररस्  राख् न ेसिंसदहरु रोष्ट्रििा उधभिंदा 
योजना न्जरो छ भन् न े कुरा आफैं िा कन्रोभधसणयल कुरा भएन र ? िैले योजना 
पयाणप्त परेका छन भन ेयोजना पयाणप्त परेका छैनन होला  रपधन योजनाको बकु हेदाण 
शून्यप्रायिः पक् कै छैन होला जस् ो िलाई लाग्छ। योजनालाई हेदाण यस् ो पधन 
देन्खन्छ। योजना धनरपेक्ष ािा होइन सापेक्ष ािा आवस्यक ाको न्शद्धान् िा 
बााँधडनपुछण। राई, पहाड वहिाल सबै के्षत्र ठाउाँ ववशेर्को धबकासलाई आत्िसाथ 
गदै राज्य धबकास र सम्बवृद्धको नायक बन् नपुछण।जन ा देशको िाधलक यसोहुाँदा 
िातै्र हािीले भनकेो धबकास र सम्बदृ्ध प्रदेश सखुी जन ा बनाउने आिार  यार 
हनुसक्छ।यध  भन्दै वजेटिा सिथणन रहेको कुरा धनवेदन गदै बजेट कायाणन्वयनको 
सफल ाको शभुकािना सवह  छलफल बाट ओझेल पने अनिुध  
चाहान्छु।िन्यवाद, निस्कार  ! 
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िाननीय सभािूखिः- 
 िाननीय सदस्य श्री िन्र्भि शिाण लाई छलफलिा भाग धलन सिय ददन्छु ।  

िाननीय सभािूख िहोदय,यसपाधलको बजेटका बारेिा िैले िाननीय 
िन्त्रीज्यूहरुलाई एउटा नयााँ शैली अपनाईददन र आगािी बर्णका बजेट ल्याउाँदा ध  
कुराहरु पधन सिावशे गनुणहोला भन् न े अनरुोि गनण चाहान्छु त्यो के हो भने यो 
बजेट पेश गदै गदाण अगाधड सबै न्शर्णकिा अनिुाधन  नलेन्खएपधन यी बजेट 
अनिुाधन  हनु।यी अनिुानी  गररएका बजेटले यो बर्णभररिा कध वटा योजनालाई 
दठक् क बराबर भयो, कध वटालाई पगेुन,कध वटालाई बढी भयो र कध वटा खचण 
गनण नसकेर फ्रीज भो भन् न े डाटा यसपाधल   ददनभुएन,अकोसाल त्यो डाटा पधन 
ददनहुोला, त्यो हादीक ाका साथ अनरुोि गरें।दोश्रो कुरा हािीले यो बजेट 
ल्याईरहाँदा अधलकध  अन्घ हाम्रो िाननीय बैनीले उधभाँदाखेरर धन बढुोलाई दोर्, कुप्री 
परेकालाई धन दोर् भन् ने कुरा गनुणभो, हािी प्रध पक्षलाई अवहले बडो सिस्या पयाणछ 
बसेर टेबलिा बसेर यसरर धिलाएर जाि भन्दाखेरी पधन दोर्, यहााँबाट अधल 
राम्रसैाँग बोलौं भन्दा पधन दोर्।त्यसोहनुाले जे भएपधन हािीले हाम्रो बाटो सिात्छौं 
र हािीले हाम्रो बाटोिा हाम्रो क णव्य धनवाणह गछौं र हाम्रो क णव्य हािीले के 
बझेुका छौं भन ेगडबड हनु नददने,सचे  पाने,जन ाले हािीलाई ददएको न्जम्िेवारी 
त्यो हो त्यो बारेिा हािी च्य ु हनु चाहादैनौं।कसैका भनाई र सिंका,उपसिंकािा 
हािी हन्च्कन् नौं पधन।यो बजेट ल्याउाँदै गदाण ३ वटा गन्म्भर प्रश्नहरु यहााँ खडा 
भएका धथए।एउटा सिंबैिाधनक प्रश्न ! सिंबैिाधनक प्रश्न के धथयो ि यो बाध्य भएर 
त्यसलाई बोल्न पर् यो त्यो सिंबैिाधनक प्रश्न के धथयो? सावणभौिसत्  ा सम्पन् न 
सिंसदिा बजेट दठकदठक ढिंगले ससुनु्च  हनुे अधिकार सािंसदको हो त्यसकारर्ले 
दठकसाँग नल्याईएको कुरा सिंबैिाधनक सिस्या हो भनेर हािीले कुरा राख्यौं,हाम्रो 
दलको ने ाले त्यो ढिंगले कुरा राख् नभुो! िैले यसलाई थप व्याख्या गनणपने वाध्य ा 
ठानें।दोश्रो काननुी सिस्या, काननुी सिस्या पधन यहााँ धथयो।काननुी सिस्या के 
कुरािा धथयो भन्दा, बजेट विजयिा एउटा बुाँदािा यध यध  पैसा खचण गछौं भनेर 
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अिंक वकटान गरेर रान्खएको छ र कायणक्रि बनाऊाँ दा त्यो वकटान जस्टीफाई 
हुाँदैन।त्यसिा िेल खााँदैन त्यो काननुी सिस्या हो कुनै ववकलले बुाँदा खोजेर हािी 
िध्ये   िदु्दा हाल्न   नजाउाँला कसैले िदु्दा हाल्यो भने सिस्या छ त्यसहनुाले 
यसलाई सच्याउाँ यो सन्च्चनपुछण भन् न े कुराहरु हािीले राख्यौं।अझ यो भन्दा पधन 
वडो गम्भीर प्रश्न नैध क प्रश्न हो। नैध क प्रश् न के हो भने बजेट पेश गरररहाँदा 
आि जन ाले यो नेपाल प्रध  चासो राख् नेले बजेटका बारेिा न्जज्ञासा राख्छन,बजेट 
प्रस्  ु हुाँदाका ददन।हािी पवहला पवहला गाउाँिा रेधडयो आज यध  बजे बजेट 
आउाँछ भनेर प्री-सूचना हनु््यो अधन रेधडयो राखेर टक् क बेरी  ाजा बनाएर सनु् न 
बस््यौं पञ् चाय  कालिा पधन।अवहले पधन गाउाँका गाउाँ कुना काप्चािा बस्ने 
िाधनसहरुले आफ्आफ्ना सािन बाट बजेटको जान् न चाहाना राख्दछन।अन्ल्ल 
टाठाबाठाहरुले वेवसाईटहरु िाफण   जान्दछन। धबदेशिा काि गनेहरुले पधन 
यहााँको बजेट चााँडो भन्दा चााँडो थाहा पाउन खोज्दछन भनेधस यो कध  गन्म्भर र 
कध  आि जन ाले सरोकार राख् ने धबर्य रहेछ? यस् ो धबर्य गन्म्भर ाका साथ 
टेवल गनुणभन्दा ह प िा नेन्ग्लजेन्न्स  ररकाले यहााँ पेश गरराँदा थपैु्र प्रश्नहरु 
आए।अवहले पधन पानी नभएका खोलािा, धसिंन्च  के्षत्र पधन नभएका ठाउाँिा बजेट 
आएको छ,पानी पधन छ खलखली नन्जकै खोलाबाट पानी बगेको छ,ठुलै फााँट पधन 
छ, योजना िाग पधन भएको छ  र छुटेको छ।यस् ा कुराहरु भए यसलाई 
नेग्लेजेन्सी भधनन् छ।नगे्लेजेन्सी गनुण अनैध क काि हो त्यसैले नैध क चनुौ ी पधन 
अवहलेको बजेट आइरहाँदा खडा भएको छ।यो हािीले यसलाई सच्याएर हाम्रो 
प्रदेशलाई यो ७ वटा प्रदेशिा अवहले ठुलो कान्छो बजेट आएको छ हाम्रो।हाम्रो 
आज भोधल   दईुटा एउटा िातै्र बच्चा जन्िाउने हनुाले जेदठ िाईली अथवा जेठो 
िाईलो साईंलो भन् न ेआज भोली हराउन लाग्यो। हाम्रो धछिेकिा एउटा काकाको 
७ भाइ छोराहरु धथए अधन जेठो िाईलो साईलो काईलो राईलो ठुलोकान्छो 
कान्छो, अवहले ठुलोकान्छो बजेट आएको छ।७ वटा प्रदेशिा कान्छो भन्दा 
अधलकध  िान्स् र हाम्रो प्रदेशिा । र यसको दठक ढिंगले सदपुयोग होस र त्यो 
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सदपुयोग बाट हािी सबै गौरवान्न्व  बनौं, हािी कहााँका िान्छे हौं भन्दाखेरर हािी 
गण्डकी प्रदेशका िान्छे हौं भनेर िेची जााँदा पधन हाधिलाई गवण गनण पाईयोस, 
िहाकाली जााँदा पधन गवण गनण पाईयोस  र काठिाण्डौ जााँदा पधन हाम्रो ठाडो न्शर 
बन् न पाओस भन् न ेचाहाना हािी सबै प्रदेशवासीको छ र त्यो चाहना परुा गराउन 
यहााँका कयणक्रि र गध धबिी बाट हािी लाभान्वी  हनुपछण, हाम्रो त्यो सकारात्िक 
सोच हो र त्यो सकारात्िक सोचका साथ हािी सझुावहरु राख् न ेगरेका छौं। यी 
कुराहरु र साधथहरुलाई यो बजेट िहत्वाकािंक्षी, क्रान्न् कारी िेरै कुराहरु यहााँ 
आए। िैले बजेट परुाना बजेट पधन पढें पढ्ने गछुण अधलअधल।आजभोली अधलकध  
बढुो भएर थोरै आाँखा दखेुर अधल कि पढ्छु र यो अवहले पधन पढें।हाम्रो डाक्टर 
रािशरर् िह ले जनु िोड्याधलटीिा जनु आदशण दशणनिा बजेट लयाउन ेगनुणहनु््यो 
त्यो भन्दा डाक्टर यवुराज खध वडा र वहााँका ददन्क्ष  वटिले ल्याएका बजेट पधन 
फरक छैनन, त्यही िोड्याधलटी हो यहााँ कुनै िहत्वकािंक्षा धन छैन,क्रान्न् कारर ा 
पधन केही पधन छैन,उस् ै हो।त्यसो हनुाले जो जस् ो छ यसलाई दठक दठक ढिंगले 
सदपुयोग गरौं त्यो चावहाँ आग्रह हो त्यो दठक ढिंगले सदपुयोग होस भन् न े
शभुकािना पधन हो र यो हाम्रो आजको िन्त्रालय हािी जनु िन्त्रालयिा हािी 
धडस्कस गरररहेका छौं यो िन्त्रालयिा १४० पेजिा २१०६ वटा बुाँदािा आज 
हािी छलफल गनण लागेको िन्त्रालय हाम्रो पूवाणिार धबकास िन्त्रालयका वजेटहरु 
उल्लेन्ख  छन।िैले अगाडी नै भनें न्यायोन्च  र सन् लुी  धबकासलाई यसले कध  
सिेटन सक्यो सकेन िैले त्यस् ा १,२ वटा उदाहरर्हरु पाएको छु, जहााँ खोलो 
छ पानी छैन लगभग पानी ि जान् ने भएदेन्ख िैले बह ु कि देखेको छु।खे  पधन 
त्यध  ठुलो छैन  र वजेट राम्र ैछ।जहााँ पानी पधन छ, राम्रो धसिंचाई खोजेको छ 
जधिनले,त्यहााँ बजेट िाधगएको धथयो परेको छैन यस् ा न्चजहरु थपैु्र भएका छन। 
खानेपानी योजना हािी अन्घल्लो बर्ण पधन हािी २ वर्णधभत्र  आिारभ ू  ररकाले 
केरे सेवा परु् याउाँछौं भधनएको धथयो थपैु्र िाग भएका योजनाहरु सिावसैे गनण 
सवकएन भन ेत्यो पकै्क सवकन् न २ वर्णिा।अब यसलाई आजै हाम्रो िन्त्रीजीले अब 
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बोल्दा खेरर ५ बर्णिा   गछुण भन् न ु भो भने अलीअली िेल खान्छ की ! त्यो 
अनरुोि पधन गछुण।अब यो यहााँ चावहाँ केही बजेटहरु १४४३ र १४७४ िा बुाँदा 
निंबर १४४३ र १४७४ िा शौयणउजाण जडान कायण भनेर त्यहााँ ४ करोड पैसा 
रान्खएको छ अधन अको १४७४ िा शौयणउजाण प्रधबिी जडान भनेर पधन रान्खएको 
छ।अब यो शौयणउजाणको नया प्रधबिी हाम्रो प्रदेशले उद्योगको रुपिा स्थापना गनण 
लागेको हो की! त्यो उद्योग हो भन ेकहााँ रान्खन ेहो त्यसको पधन अधलकध  जान् न 
पाए राम्रो हनु््यो वक भन् न ेलाग्यो। शौयण अरुले बनाएका ल्याएर जोडने कुरा   
त्यो दठकै हो भैराखेकै छ । पवहला पवहला व्यिी व्यिीले धन जोड्या धथए 
सरकारका अनदुानिा पधन जोड्या धथए, प्रदेश सरकारका अनदुानिा पधन जोधडन े
भए।यहााँ चावहाँ शौयणउजाण प्रधबिी जडान भनरे भधनएको छ यो नयााँ उद्योग ठ्वाक् कै 
कवहाँ राख् न लागेको हो की! कस् ो हो? िैले अधलकध  िेरो िोटो बदु्धीले बझु्न 
सकेन र दोश्रो यो एवककृ  निूना वस् ीको स्थान पहीचान र फेरी त्यही एवककृ  
बस् ीिा जग्गा ववकास भनेर पधन उस् ैउस् ै अथण लाग्ने र   ल अलग अलग 
न्शर्णकिा पैसा रान्खएको छ त्यसको पधन अधल सरल ढिंगले बझु्ने गरर रान्ख्दनपाए 
राम्रो हनु््यो की ! भन् ने िलाई लागेको छ।अब एउटा सडकका लाधग िआुजजा 
भनेर एउटा न्शर्णकिा यहााँ पैसा रान्खएको रहेछ, िलाई लाग्छ १६ लाख चानचनू 
छ केरे, अब यो सडकका लाधग िआुजजा ददन   यो लोक ान्न्त्रक सरकारिा अब 
कानूनिा खोज्न गए जन ा भने ददनपने वाध्य ा   हो  र यो ( िाननीय सदस्य 
सिय धसवद्धयो) कहााँका लागी हो कुनै योजना ठ्वाक् कै यो केरे िआुजजा 
ददईहाल्नपने गरर छुन्ट् टएको छ की  ोवकएको छ की अब अवहले फेरी नयााँ खोजेर 
ददने हो ? यो पधन एउटा र अको एउटा रिाईलो बजेट पधन छ यहााँ,१८६३ 
नम्बर( िाननीय सदस्य सिय धसवद्धयो) बुाँदािा पेज नम्बर १४४ िा, त्यसिा ६० 
लाख पैसा छुट् टीएको छ व्यिीग  परािशण भनेर यो कस् ा कािका लागी के का 
लागी व्यन्िग  परािशण  गने हो र यस् ो पैसा चावहन्छ? यसलाई प्रष्ट् याईददन 
अनरुोि गदै आफ्ना भनाईहरु अन्त्य गदणछु। िन्यवाद ! जयनेपाल ! 
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िाननीय सभािूख:- 
िाननीय सदस्य श्री राजीव पाहारीलाई छलफलिा भाग धलन सिय ददन्छु। 

  िाननीय सभािूख िहोदय, अवहले ि िाननीय आथीक  था िािीला र योजना 
िन्त्री वकरर् गरुुङ्गज्यूले यही आसार १ ग े प्रस्  ु गनुणभएको बजेट विव्यलाई 
आिार िानेर जनु रेडबकुिा परेका योजनाहरु िध्ये भौध क पूवाणिार ववकास 
िन्त्रालय अन् गण  ववधनयोजन गरेका योजना कायणक्रि न्शर्णकिाधथ आफ्ना 
िारर्ाहरु राख् न यहााँ उपस्थी  भैरहेकोछु।ववद्वान िाननीयज्यूहरुले िेरै 
धबर्यवस् हुरु उठाउनभुएकोछ,यो भौध क योजना िन्त्रालय अन् गण  छुट् याईएको 
बजेट,योजना,कायणक्रि सत्  ापक्ष केन्िी  भयो,राजनैध क आग्रहका आिारिा वजेट 
ववन्यास भएको छ,पहुाँच र प्रभावका आिारिा यो बााँधडएको छ,हरीयो घााँस 
फाधलएको छ,काश्य र स्वर्ण पदकका कुरा आएका छन, सथण आज ि यो बजेटको 
यो भौध क योजना िन्त्रालय अन् गण  छुट् याईएको ववधनयोजी  कायणक्रिहरुको 
सिग्र ाको बारेिा आफ्ना िारर्ा राख् न गैरहेको छैन,यी जध पधन कुराहरु िैले अन्घ 
राखें,यी  ्यवहन आग्रहपूर्ण र पूवाणग्रही खालका वटप्पर्ीहरु छन,जनु िनोग  र 
आत्िकेन्िी  सोचाई बाट आएका छन,यसलाई ि पषु्टी गनण चाहान्छु,त्यो पषु्टी 
 ्यको आिारिा गनण चाहान्छु।भावनाको आिारिा होइन।ि आफ्नै धनवाणचन 
के्षत्रको बजेट जनु ववन्यास भकोछ त्यसलाई उदाहरर् ददएर यी जध पधन कुराहरु 
उठाईएका छन यी कुराहरु राख् नको धनम् ी रान्खएको,ववरोिको धनन्म्  रान्खएका 
हनु भन् ने कुरालाई पषु्टी गनण चाहान्छु। िाननीय सभािूख िहोदय,ि कास्की क्षेत्र 
नम्बर ३(२) बाट प्रत्यक्ष  फण  धनवाणन्च  िाननीय सािंसद हुाँ।ि जन्िेको,हकेुको 
पोखरा ६ बैदाि लेकसाईडिा हो,यो रा ो वक ाबिा पोखरा ६ बैदाििा बजेटिा १ 
रुवपयााँ धन परेको छैन,अको पोखरा ५ िालेपाटन च, जो नेपाल कम्यधुनष्ट पाटीको 
प्रभाव क्षेत्र हो, त्यहााँ १ रुवपयााँ धन बजेट परेको छैन, यो रा ो वक ाबिा सबैभन्दा 
बवढ बजेट त्यो धनवाणचन के्षत्रिा वडा नम्बर २३ चापाकोटिा परेको छ,जनु 
अन्घल्लो वर्ण ८ करोड परेको धथयो भन ेयो वर्ण सबैभन्दा बवढ रकि ५ करोड 
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परेको छ,त्यसपधछ अन् नपूर्ण गाउाँपाधलकािा १० करोड भन्दा बवढ परेको 
छ,राजनैध क आिारिा वजेट परेको हो भने वडा नम्बर २३ को वडाध्यक्ष र 
वडासदस्य कुन पाटीबाट ववजवय हनुभुएको हो त्यो भधनराख् न पदैन।त्यो पाटीको 
नाि   िलाई ठ्याक् कै िैले धबसें  र त्यहााँ न्जत् नभुएका सबै जनप्रध धनधिहरु र 
पाटी चावहाँ िाननीय कृष्र्चन्ि नेपालीको पाटीसाँग ठ्याक् कै धिल्दोजलु्दो छ।अको 
अन् नपूर्ण गाउाँपाधलकािा जनु ठुलो रकिको वजेट परेको छ,त्यहााँको अध्यक्ष बहिु  
जनप्रध धनधिको पाटी पधन ठ्याक् कै िाननीय धबन्दू थापाज्यूको पाटीसाँग धिल्छ,िैले 
यो कुरालाई वकन जोडेको हिु भन ेपोखरा वडा नम्बर ६ िा त्यहााँका बाटा जम्िै 
ठाउाँका बाटा बधनसके, त्यहााँ खानेपानीको सिस्या छैन, त्यहााँ धसिंचाईको सिस्या 
छैन,त्यहााँ आिारभ ू आवस्यक ाका सबै कुराहरु पगेुका छन, वडा नम्बर ५ 
िालेपाटनिा जहााँ त्यहााँ आिारभ ू आवस्यक ा सबै कुराहरु छन भन ेत्यहााँ वकन 
बजेट चावहयो? अवहले प्रदेश सरकारधस  हाधि सबैलाई थाहा छ सबैभन्दा कि 
बजेट प्रदेशभररिा चावहाँ गण्डकी प्रदेशिा हो।श्रो ,सािन अत्यन्  धसधि  
छ,जन ाको ईच्छा,चाहाना,आकािंक्षा अत्यन्  अधसधि  छन। धसधि  श्रो  सािनले 
अधसधि  ईच्छा, चाहाना,आकािंक्षा र आवस्यक ालाई सिंबोिन गनण कदठनाई 
छ।सरकारको अबस्था जाडोको सियिा धछटो छोटो न्शरक ओढ्दाको जस् ो 
छ,टाउकोिा ओढे खिुािा नपगु्ने,खिुािा ओढे चावहाँ टाउकोिा नपगु्न े ! यो 
अबस्थािा पधन जसरर चावहाँ एकदिै आवस्यक ाको आिारिा िात्र होईन, 

अपररहायण ाको आिारिा जनु ठाउाँिा आवस्यक ा छ,जनु के्षत्रिा खानेपानीको 
सिस्या छ, धसिंचाईको सिस्या छ,बाटोघाटोको सिस्या छ,गोरेटो बाटो पधन नभएर 
जन ाहरु चावहाँ जङ्गल,जङ्गल वहिंडनपुने न्स्थध  छ, यी ठाउाँहरुिा प्राथधिक ा ददएर 
जनु यो बजेट छुट् याईएको छ, यो यथाथणको जगिा यो बजेट आएको छ, त्यसो 
भएर ि गण्डकी प्रदेश सरकारलाई, िाननीय िखु्यिन्त्रीज्यूलाई,आधथणक 
िन्त्रीज्यूलाई,भौध क योजना िन्त्रीज्यूलाई हादीक बिाई ददन 
चाहान्छु।धब.वप.कोईरालाले भने झैं फोटो हेरेर होईन, सम्बन्न्ि  ठाउाँको भगूोल र 
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त्यहााँका जन ाको आथीक,सािान्जक अबस्था हेरेर यो बजेट आएको छ।यी िेरै 
कुराहरुले त्यो कुरालाई पषु्टी गदणछ जस् ै अवहले कुराहरु िेरै आए िेरै, िेरै कुराहरु 
आएका छन, जस् ै कास्कीिा भन्दा बवढ बजेट गोरखािा पनुण स्वभाधबक हो वकनभन े
कास्कीभन्दा सयौं गरु्ा गोरखा ववकट छ।गोरखाका कध पय ठाउाँहरुिा यध  दगुणि 
छन,त्यहााँबाट सदरिकुाि आउन ४/५ ददन लाग्छ।कास्कीिा भन्दा स्याङ्गजािा 
वजेट पनुण स्वभाधबक कुरा हो। कास्कीिा भन्दा अन्य न्जल्लािा वजेट पनुण 
स्वभाधबक कुरा वकन हो भन े कास्की अरु न्जल्ला भन्दा िेरै धबकधस  छ,यहााँ 
न्यून ि आवस्यक ाका कुराहरु पगेुका छन।त्यसो भएर यो जनु ढिंगबाट कुराहरु 
आईरहेको छ यी कुराहरु आग्रहपूर्ण ढिंगबाट आछन। िैले भनेको ठाउाँिा 
परेन,िेरो घर अगाडीको बाटो परेन,िैले भन् ने आिार होईन, आवस्यक ा कहााँ हो 
,अपररहायण ा कहााँ हो? पवहला   हािीले न्यून ि जन ाका आवस्यक ाका परुा 
गनुणपर् यो त्यो ढिंगबाट यो कुराहरु आइरहेको छ,त्यसो भएर यो बजेट एकदि 
यथाथणिूखी छ र यो बजेट सािंसदिूखी भन्दा पधन जनिूखी छ। यो बजेटले 
जन ाका सिस्याहरुलाई एडे्रस गरेको छ। जन ाका िागहरुलाई चावहाँ यसले चावहाँ 
बझुाएको छ अब यहााँ प्रसिंग िेरै आए। िह काट्न ेकाि भकोछ,त्यो िह काटेको 
िह काट्नेले यहााँ चाटेको छैन,िह चाहीीँ जन ाले चाट्न ेअबस्था बनाएको छ यहााँ 
िेरै प्रसिंग आए, जाली लगाउाँदा राम्र ैहनु््यो  र त्यो जाली लगाएको जम्िै प्वाल 
परेको जाली रैछ क्या! त्यो चाहीीँ जम्िै चावहाँ िह पसेर टोक्नसक्न ेवय िेरै कुराहरु 
यसिा छन, िाननीय सभािूख िहोदय, अब यो बजेटिा यो बजेट जत्ती पधन आको 
छ जस् ो अन्घ िैले प्रसिंग पधन धनकालें, कध पय ठाउाँिा जस् ै ि पोखरा २३ को 
चापाकोटको उदाहरर् ददन्छु, त्यहााँ खहरेखोला भन् न ेछ, त्यहााँ पूल नभको कारर्ले 
िाधनसहरु बर्ाण को सियिा अवहलेको सियिा पाररका िान्छे पाररको पारर,वाररको 
िान्छे वाररको वारर हनु््यो। अन्स्  िाननीय िखु्यिन्त्रीज्यूले गएर न्शलान्यास 
गनुणभयो, भौध क योजना िन्त्रीज्यूले धन जानभुको धथयो। ७ करोडको चावहाँ त्यहााँ 
पलुको न्शलान्यास भकोछ, अब २ वर्णिा बन्दैछ। त्यसपधछ त्यहााँ िान्छेलाई 
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सगुि ा हनु्छ।त्यसो भएर अवहले   नयून ि आवश्यक ाको कुरा, िान्छेले 
खानेपानी वपउाँन पाको छैन,खानेपानी धलनको धनन्म्  १ ददन लाएर चावहाँ उ ा 
पानीको िहुानिा जान पनीछ ध  ठाउाँहरुिा यो बजेटले एडे्रस गरेको छ। 
त्यसोभएर ि १ चोटी सबैलाई अनरुोि गनणचाहान्छु िाननीयज्यूहरुलाई धन, हािीले 
रा ो वक ाबलाई राम्रोसाँग हेरौं,रा ो वक ाबलाई राम्रोसाँग अध्ययन गरौं,यो 
कायाणन्वयनको सम्बन्ििा सिंघीय ािा गको बल्ल हािी एक,डेढ वर्ण भयो, अन्घल्लो 
वर्ण हािीले धबिी,कानून, नीध ,धनयि बनाउनै हाम्रो सिय खचण गर् यौं, अब ध  
सिंरचनाहरु बनेका छन अब त्यल्लाई कायाणन्वयन गनणको धनन्म्  िाननीयज्यूहरुले 
पधन त्यसिा चाहीीँ टाईअप भएर कसरर जाने? बरु त्यो ध र चावहाँ सरकारले चावहाँ 
गन्म्भर ापूवणक बरु त्यो टाईअप कसरर गराउन सवकन्छ,हािी िाननीयज्यूहरु साँग 
पधन सल्लाह गरेर हािीले त्यो ढिंगबाट चावहाँ त्यो ढिंगबाट योजना बनाएर जाउाँ, 
बजेटलाई कायाणन्वयन हािी सबैले गधनण हो ,हािी सबै एउटै डुाँगािा सवार छौं, 
भोली चावहाँ डुाँगािा चावहाँ पानी पस्यो,डुाँगा डुजयो भन ेहािी सबै डजछौं यो कुरािा 
हािी सबैले ख्याल गरेरै अगाधड बढ्नपुछण।अब जहााँसम्ि कुरा िेरै आईसकेका 
छन।काश्य र स्वर्ण पदकका कुरा पधन आछन,ववग िा स्वर्णपदक पाउनेलाई हैन 
सरकारले काश्यपदक ददएछ सिैं काश्यपदक पाउनेलाई अवहले स्वर्णपदक ददएर 
व्यालेन्सिा ल्याउन खोजेको हो।धबकासलाई सिन्यायीक ढिंगबाट अगाडी बढाउन 
खोजेको हो कुनैठाउाँिा चाहीीँ धबकासै,धबकास कुनै ठाउाँिा चावहाँ पछाडी परेको पर् यै 
हनु्छ,त्यसो भएर यो जसरर िैले यो रा ोवक ाब ,िाननीयज्यूहरु िैले धन एकरा ै 
सधु न पढें , ज ाबाट पढदा पधन यो रा ोवक ाब चावहाँ एकदि सन् धुल  धबकासको 
अबिारर्ा अनसुार आकोछ,त्यसो भएर यो रा ोवक ाबले चावहाँ यो धबकास र 
सम्बदृ्धीलाई अगाडी बढाउाँछ।जहााँसम्ि यो सरकार अवहले चावहाँ यो बजेट सरकार 
भन्दा धन यो बजेट लाभाण जस् ो छ,जब यो बजेट सदनबाट पारर  हनु्छ अधन यो 
बजेटले पू लीजस् ो धबकास र सम्बदृ्धीको चावहाँ त्यो पू लीजस् ो सबै ठाउाँिा गएर 
धबकास र सिंबदृ्धी छनेछ र यो प्रदेशलाई धबकास र सिंबदृ्धीले यो प्रदेशलाई आथीक 
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योजनािन्त्रीले भनेजस् ै यो बजेटले ििैु िच्चाउाँछ।त्यो िच्चाउनलाई हािी सबैले 
ईिान्दारर ापूवणक कायाणन्वयन गने ढिंगबाट हािी लागौं ।अब यो बजेट 
कुनैिन्त्रीज्यूको गोजीबाट यो आयो नीध ,कायणक्रि हैन यो गोजीिा कवहाँ अट्छ? यो 
   पाईं हािी िाननीयहरुले जनु फायल बनाएर िन्त्रालयिा ददयौं, अधन िाननीय 
भौध क योजना िन्त्रीले त्यो फायल हेदै,त्यहााँको  लको भौध क अबस्था 
हेदै,त्यहााँको पररन्स्थध  हेदै, त्यहााँका चावहाँ त्यहााँको सबै भगूोललाई अध्ययन गरेर 
धलएर आउनभुछ,अब गोन्जबाट न्झकेको भन् ने कुरो गोजीिा यत्रो अटाउाँछ? यत्रो 
चावहाँ अटाउने कुरै होईन त्यसो भएर यो एकदि यथाथण ाको जगिा छ यसको ि 
पूर्ण सिथणन गनण चाहान्छु, त्यसो भएर हािीले यो पञ्चाय कालिा पहुाँच र प्रभावको 
आिारिा बजेट आउाँ्यो, अवहले आवस्यक ा र अपररहायण ाको आिारिा यो आको 
कारर्ले हािी अल्ली पररब णन हनु अल्ली ऽऽ कदठन हनु्छ धन त्यसो भएर 
अधलअधल हािीलाई त्यो धबग को भन्दा फरक ढिंगबाट यो बजेट आकोले अन्घल्लो 
वर्ण र यो वर्णको बजेट फरक ढिंगबाट आकोले यो हािीलाई त्यो लाको िात्र 
हो।अब यो एउटै हनु्छ हररयो घााँस फाधलएको होईन, अन्घ एउटा प्रसिंग आयो यो 
  धबकास र सिंबवृद्धको योजना ददएको  र भदौिा आाँखा फुटेको केले हो भन्छ 
िलाई ठ्याक् क (िाननीय सदस्य सिय धसवद्धयो) नाि आएन सिैं हररयो देख्छ 
भनेजस् ो त्यो देन्खएको िातै्र हो।त्यो देख् नकेो गल् ी हो,यो चावहाँ धबकास, सिंबवृद्धको 
योजना सवह  आकोछ। िन्यवाद ! निस्कार ! 
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